
وزیر امور خارجه:

سیاست خارجی با تمام 
ظرفیت برای بهبود 
اقتصاد تلاش می کند

      امیــر عبداللهیــان ، وزیــر امــور خارجــه 
گفت: سیاست خارجی ما با تمام ظرفیت 
خود برای بهبود اقتصاد و معیشــت مردم 

تلاش می کند...

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق:

۲.۷ میلیارد دلار منابع 
ایران در عراق آزاد شد

     رئیــس اتــاق بازرگانــی مشــترک ایــران و 
عراق، از آزادســازی بخشــی از منابع بلوکه 
شده ایران در این کشور خبر داد و گفت: 
در واقــع ایــن گشــایش ارزی می توانــد بــه 
ثبات بازار ارز و همچنین کالاهای اساسی 

کمک قابل توجهی کند...   || صفحه  صفحه 33    || صفحه  صفحه 22  

پازلی که در دولت سیزدهم تکمیل شد؛

یک گام دیگر تا عضویت 
دائم ایران در شانگهای

   مراحل عضویت دائم ایران در سازمان همکاری شانگهای تیرماه امسال و با حضور آیت الله رئیسی رئیس 
جمهور نهایی می شود.  کمتر از چهار هفته دیگر سران کشورهای عضو سازمان همکاری شانگهای به ریاست 

»نارندرا مودی« نخست وزیر هند به صورت مجازی تشکیل جلسه می دهند...

ویترین   پیشنهادی

سیاستجامعه

صفحه 3 

صفحه 2  صفحه 7 

اقتصاد

 دورا پزشکی
ناجی مدرن نظام سلامت

کره غیرمستقیم   مذا
ایران و آمریکا در عمان

 تقاضای مردم 
 برای خرید لباس 

نصف شد

صفحه 3 

گار« از سیاست های جدید برنامه هفتم توسعه در بخش مسکن  گزارش »روز

شکست انحصار زمین شکست انحصار زمین 
و تغییر ساختار شهرداریو تغییر ساختار شهرداری

سرمقالهویترین  پیشنهاد

رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و آب 
اتاق بازرگانی ایران :

 افغان ها از پاسخگویی 
در قبال هیرمند فرار می کنند

رئیس کمیســیون توسعه پایدار، محیط زیست 
و آب اتــاق بازرگانــی ایــران گفــت: هیچوقت 
دیپلماســی تنها جواب نمی دهد و قدرت نرم و 
سخت را باید پشت دیپلماسی اعمال کنیم تا به 

نتیجه برسیم...

خبر ویژه

همکاری هسته ای، فصل متمایز 
مناسبات ایران و عربستان

   سید رضا صدرالحسینی
کارشناس مسائل بین الملل 

امروز ملت ها از راه های مختلفی 
با هم در ارتباط هستند و یکی از 
بهتریــن راه هایی که ملت ها را 

بیش از پیش به هم نزدیک می کند، همکاری های 
| صفحه 2 را بخوانید علمی است...

| صفحه 4 را بخوانید 

مالیات بر عایدی؛

  راهکار تعدیل قیمت ها 
لی در بازار خودرو و جلوگیری از دلا

 بــا توجه بــه اینکه مالیات بر عایدی ســرمایه هم اکنون 
در 190 کشور جهان اجرایی می شود دولت و کارشناسان 
معتقدند که اجرای مالیات بر عایدی سرمایه بهترین راهکار 
برای جلوگیری از دلالی و تامین نیاز مصرف کننده واقعی 

با قیمت منطقی است...

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

  || صفحه  صفحه 22  

آگهی فراخوان مناقصه عمومی همزمان باارزیابی کیفی آگهی فراخوان مناقصه عمومی همزمان باارزیابی کیفی 
)فشرده(یک مرحله ای اجرای طرح هادی روستای قیرکندی  )فشرده(یک مرحله ای اجرای طرح هادی روستای قیرکندی  

شهرستان پلدشت    استان آذربایجان غربیشهرستان پلدشت    استان آذربایجان غربی

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی آذربایجان غربی

زیابــی کیفــی )فشــرده( اجــرای طــرح هــادی روســتای قیرکندی  شهرســتان  بنیــاد مســکن انقــلاب اســلامی اســتان آذربایجــان غربــی درنظــر دارد مناقصــه عمومــی همزمــان بــا ار
پلدشــت و لشــکران شهرســتان ســلماس بــه شــرح ذیــل را از طریــق ســامانه تــدارک الکترونیکــی دولــت برگــزار نماید.کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت و تحویــل 
اســناد مناقصــه تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکــت هــا از طریــق درگاه ســامانه الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir   انجــام خواهــد 

شــد. تاریــخ انتشــار مناقصــه در ســامانه  1402/03/18 مــی باشــد.

ح عملیاترشتهعنوان پروژهردیف برآورد اولیه براساس فهرست بهاء ابنیه و  راه ، راه شر
آهن و باند فرودگاه  سال 140۲ )ریال(

مبلغ تضمین 
)ریال(

1
ح هادی  اجرای طر
روستای قیرکندی 
شهرستان پلدشت

راه و 
ابنیه

کبرداری   اجرای عملیات زیراساس 1۲60 مترمکعب ، خا
1000 مترمکعب ، آبروی بتنی  310 مترطول ، جوی بتنی 50 

مترطول ، پیاده روسازی شامل )، کف پوش بتنی 500 مترمربع ، 
 قلوه سنگ 50 مترمربع ، سنگ فرش 1450 مترمربع ( پل فلزی 

600 کیلوگرم.

1۲.94۷.835.44964۷.391.۷۷3

۲
ح هادی  اجرای طر

روستای لشکران 
شهرستان سلماس  

راه

کبرداری 1000  اجرای عملیات زیراساس 1000 مترمکعب ، خا
مترمکعب ، آبروی بتنی 500 مترطول ، پیاده روسازی شامل ) 
سنگ فرش فرش 500 مترمربع ، کف پوش بتنی 300 مترمربع ، 
قلوه سنگ 100 مترمربع (، اجرای دیوارسنگی حائل به ارتفاع 
، 918 مترمکعب ، اجرای آسفالت 3000 مترمربع تقریبی 5 متر

۲۷.999.00۷.5361.399.950.3۷۷

تضمیــن شــرکت در مناقصــه :  ضمانــت نامــه معتبــر بانکــی ســه ماهــه و یــا فیــش واریــزی بــه حســاب 4055036807580469  نــزد بانــک مرکــزی  بنــام بنیــاد مســکن انقــاب 
اســامی اســتان آذربایجــان غربی

مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت :  از ساعت 8  صبح مورخ 1402/03/18  تا ساعت 8صبح  مورخ 1402/03/23
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد)بارگذاری( : تا ساعت   8  صبح مورخ  1402/04/03

کیفی: ساعت  9  صبح  مورخ 1402/04/03 کتهای ارزیابی  گشایی پا زمان باز
کتهای مالی:  ساعت  11 صبح  مورخ 1402/04/03 گشایی پا زمان باز

گــزار : در صــورت نیــاز بــا شــماره هــای 33851586-33851587-33820160-044 بنیــاد مســکن انقــاب اســامی آذربایجــان غربــی-  اطلاعــات تمــاس دســتگاه مناقصــه 
امورقراردادهــا وکنتــرل پــروژه تمــاس حاصــل فرمائیــد. 

کیفی و الف : ارومیه - ابتدای بلوار شهید باهنر- بنیاد مسکن انقاب اسامی آذربایجان غربی-واحد امورقراردادها وکنترل پروژه کتهای ارزیابی  محل تحویل پا
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/03/17
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/03/21

 نوبت دوم

گهی:  150۷506 آ شناسه 

 آگهی  ارزیابی کیفی) فراخوان ششم( آگهی  ارزیابی کیفی) فراخوان ششم(
مناقصه شمارهمناقصه شماره33--11--2626--14011401

گنهای راه آهن ج.ا.ا اداره کل وا

زیابــی کیفــی مناقصــه گــران  شــرکت راه آهــن جمهــوری اســلامی ایــران در نظــر دارد بنابــر آییــن نامــه اجرایــی بنــد ج مــاده 12 قانــون برگــزاری مناقصــات نســبت بــه تجدیــد ار
واجــد شــرایط جهــت دعــوت بــه مناقصــه ازطریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت)ســتاد(به نشــانی www.setadiran.irبــه شــرح زیــر اقــدام نماید.مناقصــه گــران 
موظفنــد بــرای شــرکت درمناقصــه نســبت بــه ثبــت نــام درســایت مذکــور و دریافــت گواهــی امضــاء الکترونیکــی اقــدام نماینــد.لازم بــه ذکراســت کلیــه مراحــل برگــزاری 

زیابــی کیفــی تاانتخــاب برنــده ازطریــق ســایت مزبورانجــام مــی گــردد.     مناقصــه ازفراخــوان ار
LSD1 ح مختصر موضوع مناقصه: خرید تعداد 60.000 عدد شمشیرک کوچک به همراه خرید تعداد 30.000 عدد قفل کن مربوط به بوژیهای 1-شر

۲-مدت ومحل انجام قرارداد: مدت اجرا 2 ماه و محل انجام  طبق اسناد مناقصه میباشد.
کیفی :حداکثر تا ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخه 1402/03/23 3-مهلت دریافت اسناد ارزیابی 

کیفی : حداکثر تا ساعت 10:00 روز سه شنبه مورخه 1402/04/06 4-مهلت تحویل اسناد ارزیابی 
زیابی کیفی فوق از طریق پایگاه ملی اطاع رسانی مناقصات http:/iets.mporg.ir اطاع رسانی میگردد. 5-فراخوان ار
شایان ذکراست دریافت اسنادصرفا"میبایست ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(صورت پذیرد.      

6-قیمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارائه گردد.
7-ثبت نام واخذ تاییدیه در سامانه نظام فنی واجرائی راه آهن ج.ا.ا الزامی می باشد.

زیابی کیفی، ازمناقصه گران واجد شرایط که حداقل امتیاز لازم را کسب نموده باشند جهت شرکت در مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد. 8-پس از ار
9-درصــورت تشــخیص مناقصــه گذاربــه تمدیــد ضمانتنامــه شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار ، ایــن تمدیــد از طریــق مکاتبــه بــا بانــک صادرکننــده ضمانتنامــه انجــام خواهــد 

پذیرفــت ونیــز در صــورت ضبــط ضمانتنامــه مذکــور ، موضــوع بــه اطــاع ســازمان مدیریــت و برنامــه ریــزی کشــور خواهــد رســید.
ــاس: 55125721  ــماره تم ــدارکات -ش ــا -اداره ت ــف اداره کل واگنه ــه همک ــهیدنوری طبق ــاختمان ش ــن س ــدان راه آه : تهران-می ــزار گ ــه  ــتگاه مناقص ــاس دس ــات تم اطلاع

خانــم رمضانــی
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 1456 -021

 نوبت اول

گهی:  1508۷35 آ م الف 986شناسه 

ابلاغیهابلاغیه
گهی: آ موضوع 

00۷1۲6۷549 کدملــی   ، پویــا  ســپهری  علــی  قــای  آ رأی   ابــلاغ 
رأی  شــماره  بــه  تهــران  از  صــادره  حســن،  فرزنــد   ،1354 متولــد 

 140۲/01/15 خ  مــور 140۲/119/18/م 
کننده: مرجع رسیدگی 

کارمنــدان  اداری  تخلفــات  بــه  رســیدگی  بــدوی  هیــأت  ســه  شــعبه 
تهــران  شــهرداری 

شــماره  گــزارش  موضــوع  بــا  شــما  پرونــده  رســاند  مــی  اطــاع  بــه 
انســانی  ســرمایه  کل  اداره  ســوی  از   1401/07/12 مــورخ   25288428
شــهرداری تهــران، در شــعبه ســه هیــأت بــدوی مــورد رســیدگی قــرار 
گرفتــه و هیــأت ضمــن احــراز بنــد 29 مــاده )8( قانــون رســیدگی بــه 
تخلفــات اداری، رأی اخــراج از دســتگاه متبــوع را صــادر نمــوده اســت. 
ایــن رأی قابــل تجدیدنظــر مــی باشــد و شــما یــا نماینــده قانونــی تــان 
مــی توانــد درخواســت تجدیدنظــر خــود را حداکثــر ظــرف ســی روز از 
تاریــخ ابــاغ رأی ) تاریــخ نشــر ایــن آگهــی ( بــه اداره کارگزینــی مربــوط بــه 
ــواب  ــراه ن ــوری– بزرگ ــدان جمه ــانی– می ــع انس ــاختمان مناب ــانی س نش
صفــوی– تقاطــع خیابــان امــام خمینــی )ره( تســلیم نمایــد، در غیــر ایــن 
، ایــن رأی از تاریــخ  صــورت بــه اســتناد تبصــره 1 مــاده 4 قانــون مذکــور

انقضــاء مهلــت یــاد شــده لازم الاجــرا خواهــد بــود.

گهی 1506۲50  آ م الف 909شناسه 

آگهی تجدید مناقصه عمومی آگهی تجدید مناقصه عمومی 
)یک مرحله ای()یک مرحله ای(

" حفاظت و نگهبانی اماکن اداری و خوابگاهی "" حفاظت و نگهبانی اماکن اداری و خوابگاهی "

رجوع به صفحه آخر

گیلان کمیسیون معاملات دانشگاه  دبیرخانه 

www.roozgarpress.ir
پایگاه خبری

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www.instagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgar
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روزنامه اقتصادی صبح ایران

22 ذی القعده  1444   11 ژوئن 2023 یکشنبه 21 خرداد 1402  شماره پیاپی 2401

سیاست 2

یک پایگاه خبری آمریکایی در گزارشی ادعایی به نقل 
از منابع آگاه مدعی شد که مقامات ایران و آمریکا ماه 
گذشــته )میلادی( در گفت وگوهایی غیرمستقیم در 

عمان شرکت کرده اند.
پایگاه خبری آکسیوس در گزارشی به نقل از سه منبع 
آگاه مدعی شــد که مقامات ایران و آمریکا در ماه مه 
)ماه گذشــته میلادی( به طور غیر مستقیم با یکدیگر 

در عمان گفت وگو کرده اند.
به نوشــته آکسیوس، این گفت وگوها که پیش از این 
گزارشــی درباره آن منتشر نشــده بود، اولین تعامل 

غیرمستقیم مشخص شده میان ایالات متحده و ایران 
از این طریق در چند ماه گذشته است. این گفت وگوها 
همچنین در بحبوحه نگرانی های فزاینده در کاخ سفید 
نسبت به پیشرفت های هسته ای ایران انجام شده است.

آکسیوس هفته گذشته گزارش داده بود که برت مک 
گورک، هماهنگ کننده امور خاورمیانه در کاخ سفید، 
در تاریخ 8 مه به طور محرمانه به عمان سفر کرد تا با 
مقامات عمانی در مورد ارتباط دیپلماتیک احتمالی با 
ایران درخصوص برنامه هسته ای این کشور گفت وگو 

کند.

بــه گفتــه این منابع آگاه، مک گورک و مقامات ایرانی 
بــا یکدیگر ملاقات نکردنــد و دو طرف در مکان های 
جداگانه ای حضور داشــتند و مقامات عمانی بین آنها 
رفت و آمد داشته و پیام هایی را رد و بدل می کرده اند.

این منابع آگاه همچنین گفته اند که یکی از پیام های 
اصلی آمریکا در این گفت وگوها بر بازدارندگی متمرکز 
بوده است و آنها به صراحت درباره غنی سازی اورانیوم 

در سطح 90 درصد در ایران هشدار داده اند.
بنابر گزارش ادعایی آکسیوس، این منابع آگاه گفته اند 
که هدف از تبادل غیرمســتقیم پیام هایی بین دولت 

بایــدن و ایران، دســتیابی به یــک "تفاهم" در مورد 
راه های کاهش تنش درخصوص برنامه هسته ای ایران، 
سیاست ایران در منطقه و آنچه دخالت این کشور در 

جنگ اوکراین عنوان شده است، بود.
آکسیوس در ادامه افزود: دستیابی به چنین تفاهمی و 
تنش زدایی در منطقه می تواند بعدها به عنوان مبنایی 
برای مذاکرات آینده در مورد توافق هســته ای جدید 
بین طرفین مورد استفاده قرار گیرد. با این حال، هنوز 
مشــخص نیســت که آیا دو طرف به حصول این فهم 

مشترک نزدیک هستند یا خیر.

کسیوس مدعی شد:  آ

آمریکا در عمان کره غیرمستقیم ایران و  مذا

سرمقاله

اتوبوس های به آتش کشیده 
شده در جریان اعتراضات اخیر 

حضور نخست وزیر در سنگال/ رویترز
انگلیس در یک بازی 
بیسبال در پایتخت ایالات 
متحده آمریکا/ رویترز

گزارش تصویری

که در دولت سیزدهم تکمیل شد؛ پازلی 

یک گام دیگر تا عضویت دائم  ایران در شانگهای
مراحــل عضویت دائم ایران در ســازمان 
همــکاری شــانگهای تیرماه امســال و با 
حضــور آیت الله رئیســی رئیس جمهور 

نهایی می شود.
 کمتر از چهار هفته دیگر سران کشورهای 
عضــو ســازمان همکاری شــانگهای به 
ریاست »نارندرا مودی« نخست وزیر هند 
به صورت مجازی تشکیل جلسه می دهند. 
رسانه های هندی در حالی خبر داده اند که 
این نشســت در ۴ جولای )1۳ تیرماه( با 
ریاســت دوره ای این کشور برگزار می شود 
که حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان چند روز قبل گفته بود عضویت 
دائمی ایران در ســازمان شانگهای تیرماه 
امســال و با حضور آیت الله رئیســی نهایی 

می شود.

مانع ها و انتظار 18 ساله
عضویت دائم ایران اما پروســه طولانی را 
پشت سر گذاشته است. ایران در سال ۲00۵ 
میلادی )1۳8۴ شمسی( یعنی چهار سال 
پس از تشکیل سازمان همکاری شانگهای 
همراه با هند و پاکســتان به عضویت ناظر 
این نهاد نائل آمد و از سال ۲00۶ میلادی 
)1۳8۵ شمسی( درخواست عضویت دائم 
در این ســازمان را داشت. در طی این سال 
ها کشورهای هند و پاکستان توانستند در 
نهایت در تابســتان ســال ۲01۶ میلادی 
)1۳9۵شمســی( عضو دائم این سازمان 

شوند.
برای پذیرش اعضای جدید در این سازمان 
باید همه اعضا به طور کامل با عضویت کشور 
جدید موافقت نمایند اما تیرگی روابط ایران 
با برخی از کشورهای عضو این سازمان باعث 
شد تا برخی از اعضا با عضویت ایران که یکبار 
در ســال ۲00۶ میلادی )1۳8۵شمسی( 
و بار دیگر در ســال ۲01۵ میلادی )ســال 
1۳9۴( درخواســت آن داده شد، موافقت 
نداشته باشند. بنابراین طی سال های قبل 
از دولت سیزدهم عضویت ایران مشروط به 
موافقت کشورهای مخالف عضویت ایران 

در این سازمان بوده است.

شواهد نشان می دهد در دولت های یازدهم 
و دوازدهم عضویت ایران با جدیت پیگیری 
نشــده اســت؛ ضرورت رفــع تحریم ها و 
همچنیــن پذیرش مطالبــات گروه ویژه 
اقدام مالــی )FATF( همواره به عنوان دو 
عامل مهم از ســوی کارشناسان نزدیک به 
دولت سابق برای پذیرش عضویت ایران در 
سازمان همکاری شانگهای معرفی می شد.
در همیــن رابطــه، پیش تر علی خضریان 
نماینده مجلس شورای اسلامی گفته بود 
در ســال 1۳99 محمدجــواد ظریف وزیر 
سابق امور خارجه، در نامه ای به مسئولان 
نظــام، »اف ای تی اف« را مانع عضویت در 
ســازمان همکاری های شانگهای معرفی 

کرده بود.
پازلی که در دولت سیزدهم تکمیل شد

با قدرت گرفتن دولت جدید در سال 1۴00 
و تغییر رویکرد آشکار به مسائل بین المللی 
و اولویت ندادن به مباحثی همچون برجام 
و اف ای تــی اف در کنــار تاکید بر »روابط 
با همه جهان به جای روابط با چند کشور 

غربی« وضعیت تغییر یافت.
در ابتدای کار دولت ســیزدهم دبیر وقت 
شورای عالی امنیت ملی خبر داد که موانع 

سیاســی برای عضویت ایــران در پیمان 
شانگهای برداشته شده و با طی تشریفات 
فنــی، عضویت ایران نهایی خواهد شــد. 
این اتفاق نشــان داد دولت جدید ایران در 
راستای بهبود روابط با کشورهای عضو این 
ســازمان اقدامات جدی دیپلماتیک را در 
اولویت خود قرار داده و به سرعت توانسته 
موافقــت همه اعضای شــانگهای را جلب 
نماید؛ اتفاقی کــه انتظار آن در چارچوب 
سیاست همسایگی دولت و همچنین نگاه 
متوازن به ظرفیت های جهان وجود داشت.
از همین رو بود در شهریور 1۴00 آیت الله 
رئیسی در نخستین سفر خارجی  خود در 
مقام رییس جمهور اسلامی ایران به دعوت 
رسمی »امامعلی رحمان« همتای تاجیک 
خود برای شــرکت و سخنرانی در بیست 
 و یکمین اجلاس ســران سازمان همکاری 
شانگهای به تاجیکستان سفر کرد و توانست 
مجوز تغییر عضویت از ناظر به دائم را دریافت 

نماید.
یکســال بعد نیز آیت الله رئیسی به دعوت 
رســمی »شــوکت میرضیایف« همتای 
ازبــک خــود در صدر هیأتــی بلندپایه از 
مقامات سیاسی و اقتصادی برای حضور در 

اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای 
وارد ســمرقند در ازبکستان شد و اقدامات 
نهایی و قانونی برای ســپری شدن پروسه 

عضویت را پیگیری کرد.
بــا این حــال این به معنای عضویت کامل 
ایران نبود بلکه بر اساس آیین نامه سازمان 
همکاری شانگهای، جمهوری اسلامی ایران 
باید مبادرت به تصویب اسناد مورد نیاز برای 
طی شدن روند عضویت دائم خود می کرد. 
تجربه پاکستان و هند و تحلیل کارشناسان 
این انتظار را ایجاد کرده بود که روند عضویت 
ایران حداقل دو تا سه سال به طول بینجامد 
و در وضعیتی خوش بینانه در سال پایانی 

دولت سیزدهم نهایی شود.
در راستای پیگیری اقدامات فنی و حقوقی 
در این مســیر، لایحه یادداشــت تعهدات 
جمهوری اسلامی ایران در راستای کسب 
جایگاه دولت عضو در ســازمان همکاری 
شــانگهای در بهمــن 1۴01 در مجلس 
شــورای اســلامی به تصویب رسید. این 
یادداشــت شامل یک مقدمه، هفت ماده و 
دو ضمیمه اســت که طی آن اجازه مبادله 

اسناد به دولت داده شد.
بــه گفتــه ابوالفضل عمویی ســخنگوی 

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، ایران برای پیوســتن به ســازمان 
همکاری شانگهای تصویب ۴9 سند موجود 
از ابتدای شــکل گیری این ســازمان را در 
دستور کار قرار داد. این اتفاقات با پیگیری 
شخص رئیس جمهور و وزرای مربوطه به 
ســرعت در راهروهــای تقنینی و اجرایی 

کشور طی مسیر نمود.
اکنون شــواهد نشــان می دهد با سرعت 
بخشــی در انجام امــور حقوقی و اداری، 
پروسه زمان بر عضویت ایران در شانگهای 
در کمتر از دو ســال به ســرانجام رسیده 
اســت و تا کمتر از یک ماه دیگر این مهم 

به وقوع می پیوندد.
از این تاریخ به بعد جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان یکی از اعضای دائمی و اصلی سازمان 
همکاری شانگهای فضای مناسب تری برای 
تعاملات بین المللی در حوزه های سیاسی، 
امنیتی، اقتصادی، بازرگانی، پولی، بانکی، 
انرژی و فرهنگی بدست می آورد؛ همچنین 
با حضور ایران در این ســازمان، بر اهمیت 
و وزن ســازمان شانگهای افزوده می شود؛ 
چراکه ایران به دلیل موقعیت استراتژیک 
و ژئوپلیتیک خود از نیروی ثبات بخشی در 
منطقه برخوردار است و کشورهای عضو این 
ســازمان را به خلیج فارس و ماوراء قفقاز 

وصل می کند.
ســازمان همکاری شانگهای یک سازمان 
بین المللی و اوراســیایی است که در قالب 
یک ائتلاف سیاسی، اقتصادی و نظامی در 
شهر شــانگهای چین در 1۵ ژوئن ۲001 
میلادی توســط ۶ کشــور چین، روسیه، 
قزاقســتان، قرقیزســتان، تاجیکستان و 
ازبکستان پایه گذاری شد. پس از آن، هند 
و پاکســتان نیز در 9 ژوئن ۲01۷ میلادی 
در نشســت آستانه به عنوان اعضای کامل 
به این سازمان پیوستند و اکنون ایران نیز 
بــه عنوان یکی از اعضای اصلی آن معرفی 
خواهد شد. این سازمان در چندجانبه گرایی 
و دوران گذار نظام بین الملل نقشی مهم ایفا 
می کند و عضویت در آن برای کشــورهای 

زیادی از جهان پیگیری می شود.

خبر ویژه

محمد دهقان گفت: لایحه تحریم در دولت تصویب شد تا از افرادی که تحریم می شوند حتی غیر ایرانی 
حمایت شوند و همچنین افرادی که تحریم می کنند متقابلا تحریم شوند.  معاون حقوقی رئیس جمهور 
در پاسخ به اینکه پیگیری حقوقی آزادسازی ارزهای بلوکه شده ایران به کجا رسید؟ گفت: ما پرونده های 
حقوقــی هــای زیــادی را برای پیگیری حقوق مردم ایــران آماده می کنیم که یکی از این پرونده ها بحث 
آزادســازی منابع کشــور در کره جنوبی اســت. وی افزود: از ســال گذشته اخطاریه به کره جنوبی داده ایم 
و پرونده کره جنوبی کارشناســی شــده و از وکلای خارجی نظر حقوقی گرفته ایم که آیا مشــمول قرارداد 
سرمایه گذاری با کره است یا خیر. از طرف دیگر مطابق ماده 1۳9 قانون اساسی تلاش کرده ایم که مجوز 
مجلس برای ورود به داوری هم بگیریم اما به طور قطع مساله مذاکره و حل مشکل از طریق تفاهم را هم 

پیگیری می کنیم. معاون حقوقی رئیس جمهور درباره تحریم های جدید آمریکا علیه برخی اشخاص و 
شرکت های ایرانی گفت: خوشبختانه لایحه تحریم در دولت تصویب شد و از ابتدای دولت کار کارشناسی 
برای تدوین این لایحه انجام شــده تا از افرادی که تحریم می شــوند حمایت شــوند و همچنین افرادی که 
تحریم می کنند متقابلا تحریم شوند. وی افزود: اقدامات حقوقی برای تحریم شدگان پیش بینی شده و 
از طرف دیگر پیگیری حقوقی در مجامع بین المللی برای تحریم ها پیش بینی شده است. دهقان افزود: 
حتی حمایت از افراد غیر ایرانی که در همکاری ما در معرض تحریم قرار می گیرند در لایحه پیش بینی 
شــده اســت و در شــرایط کنونی این لایحه در دولت تصویب شــده اشت. وی گفت: منتظر هستیم که اگر 

دستگاه ها نظری دارند اضافه کنیم و با فوریت این لایحه به مجلس ارسال خواهد شد.

معاون حقوقی رئیس جمهور خبر داد:

جزئیات شکایت تحریمی؛ بزرگ ترین پرونده ایران علیه امریکا

وزیر امور خارجه:

سیاست خارجی با تمام ظرفیت 
برای بهبود اقتصاد تلاش می کند

 وزیر امور خارجه گفت: سیاســت خارجی ما با تمام 
ظرفیت خود برای بهبود اقتصاد و معیشــت مردم 

تلاش می کند.
امیــر عبداللهیان وزیر امور خارجه در جمع اعضای 
شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم حاضر 
شــد. آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در این 
دیدار، ارتباط سیاســت خارجی و مسائل داخلی را، 
ارتباطی دو سویه ارزیابی کرد و ابراز داشت: سیاست 
خارجی ما با مسائل داخلی ارتباط تنگاتنگی دارد و 
به هر میزان که وضعیت داخلی ما منسجم تر باشد، 
سیاســت خارجی بهتــر و قوی تر عمل می کند و از 
طرف دیگر نیز، هر چه تلاش های شما در ارتباط با 
ســایر کشورها موفقیت آمیزتر باشد، مردم در داخل 

دلگرم تر می شوند.
در ادامه این جلســه، حسین امیر عبداللهیان ضمن 
ابراز خرسندی از تأییدات مقام معظم رهبری نسبت 
به رویکرد دولت سیزدهم در سیاست خارجی، ابراز 
داشــت: رهبر معظم انقلاب از ابتدای تشــکیل این 
دولت، بر رعایت توازن در سیاست خارجی و خودداری 
از گره زدن آن به یک موضوع، تأکید داشــتند. وزیر 
امور خارجه توجه به منافع جمهوری اســلامی در 
تمامی کشورها با نگاه ویژه به آسیا و کشورهای جهان 
اسلام را از اصول سیاست خارجی در دولت سیزدهم 
عنوان کرد و تصریح کرد: سیاست خارجی ما با تمام 
ظرفیت خود برای بهبود اقتصاد و معیشــت مردم 

تلاش می کند.

کنش چین به مواضع اخیر آمریکا   وا
در قبال موضوع هسته ای ایران

سخنگوی وزارت امور خارجه چین، درباره تفاوت در 
نوع رویکرد و رفتار آمریکا در قبال موضوع هسته ای 
ایران و مسائل هسته ای مرتبط با برخی دیگر کشورها 
از جمله ارســال اورانیم غنی شده 90 درصد توسط 
آمریکا و انگلیس به استرالیا، تاکید کرد که رفتار آمریکا 
و انگلیس در قبال موضوع هســته ای ایران، مصداق 

استانداردهای دوگانه از سوی آن هاست.
وزارت امــور خارجه چین، ســخنگوی وزارت امور 
خارجه چین، با اشــاره به انتقال اورانیوم 90 درصد 
غنی شده با امکان کاربرد تسلیحاتی به استرالیا توسط 
آمریــکا و انگلیس، این رفتار را مصداق رفتار دوگانه 
دانست. وانگ ونبین گفت: در مورد موضوع هسته ای 
ایران، آمریکا، انگلیس و برخی دیگر از کشورها حتی 
ذره ای از مواضع خود کوتاه نمی آیند و به شدت ایران 
را از دستیابی به اورانیوم غنی شده با درصد بالا منع 
می کنند، با این حال این دو کشور قصد دارند به بهانه 
همکاری  در ساخت زیردریایی هسته ای، چندین تن  
اورانیوم با قابلیت استفاده تسلطحاتی با درجه غنای 
بالای 90 درصد را به استرالیا منتقل کنند. این تضاد 
بار دیگر دوگانگی رفتار آن ها را در مورد مسئله منع 

گسترش سلاح های هسته ای آشکار کرد.

 ترامپ اسناد محرمانه آمریکا را 
در توالت و حمام نگه داشته بود!

بر اساس اسنادی که منتشر شد، دونالد ترامپ اسناد 
طبقه بندی شــده ایالات متحــده را در اتاق خواب، 
توالت، حمام، انباری، سالن رقص و دفتر کار خود در 

عمارت مارالاگو در فلوریدا نگهداری می کرد.
یک دادگاه فدرال اقدام به انتشار کیفرخواست علیه 
دونالد ترامپ، رییس جمهوری سابق آمریکا را با ۳۷ 
فقره اتهام در ارتباط با سوءاستفاده از اسناد طبقه بندی 
شده کرد؛ از جمله ۳1 مورد نگهداری عمدی اطلاعات 
مربوط به دفاع ملی آمریکا. در این کیفرخواست آمده 
است: در آوریل ۲0۲1، برخی از جعبه های نگهداری 
شده توسط ترامپ از مرکز تجاری به توالت و حمام 

در اتاق دریاچه در باشگاه مارالاگو منتقل شدند.
بر اساس این کیفرخواست، جعبه ها در نهایت به انبار 
منتقل شدند، جایی که در زمان جست وجو توسط 

مقامات مربوطه، بیش از 80 جعبه در آن پیدا شد.
در این کیفرخواســت آمده است که ترامپ در محل 
اقامت خود در مارالاگو 1۷ ســند با برچســب فوق 
ســری، ۵۴ ســند با عنوان سری و ۳ سند با برچسب 

محرمانه نگاه داشته بود.

 توصیه نامه آمریکا 
درباره پهپاد های ساخت ایران 

در ادمه تلاش های واشنگتن برای ایجاد ایران هراسی 
و طرح ادعا های بی اســاس علیه پهپاد های ساخت 
ایران، وزارت امورخارجه آمریکا و سه وزارت خانه دیگر 
این کشور یک توصیه نامه منتشر و در آن نسبت به 
آنچه خطرات پهپاد های ایرانی عنوان کردند، هشدار 
دادنــد.  وزارت امورخارجه، وزارت بازرگانی، وزارت 
دادگســتری و خزانه داری آمریکا به طور مشــترک 
یــک بیانیــه به اصطلاح توصیه ای خطاب به جامعه 
بین الملل، بخش خصوصی و مردم منتشر کردند و 
در آن نسبت به خرید، توسعه و تکثیر هواپیما های 

بدون سرنشین ایران هشدار دادند.
بنابر گزارش وب ســایت وزارت امورخارجه آمریکا، 
این توصیه نامه با ادعای اینکه خرید، توسعه و تکثیر 
پهپاد های ایران خطری رو به گسترش برای امنیت 
و صلح بین الملل است به صنعت خصوصی مرتبط با 
هواپیما های بدون سرنشین اطلاع می دهد که ایران به 
دنبال توسعه برنامه پهپادی خود و نهاد های دخیل در 

تهیه، تولید و تکثیر پهپاد های ایرانی است.

همکاری هسته ای، فصل متمایز 
مناسبات ایران و عربستان

   سید رضا صدرالحسینی
کارشناس مسائل بین الملل 

امــروز ملــت هــا از راه های 
مختلفــی بــا هــم در ارتباط 
هســتند و یکــی از بهتریــن 
راه هایی که ملت ها را بیش از پیش به هم نزدیک 
می کند، همکاری های علمی اســت. جمهوری 
اســلامی ایران در بیش از ۴0 سال گذشته بارها 
بــر این موضوع تأکید کرده که مایل به همکاری 
علمــی و انتقــال تجارب و فنــاوری های نوین با 
کشــورهای دوست و برادر است؛ کشورهایی که 

با ملت ایران مخاصمه نداشته باشند.
منابع رســانه ای خبر دادنــد، با وجود مخالفت 
صهیونیســت ها با هســته ای شــدن عربستان، 
در فصــل جدیــد روابط تهران و ریاض همکاری 
در حوزه فناوری صلح آمیز هســته ای و انتقال 
تجربیات و دستاوردهای ایران به این کشور وفق 
قوانیــن بین المللی و زیر نظر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی می تواند یکی از محورهای اصلی در 

مناسبات دوجانبه باشد.
امــروز دانش هســته ای یکــی از پیچیده ترین، 
بــه روز تریــن و مورد نیازتریــن علوم جهان به 
شــمار می رود، علمی که خوشــبختانه به دست 
دانشمندان داخلی بومی سازی شده است. امروز 
به دست جوانان و دانشمندان متخصص ایرانی در 
موضوعاتی همچون استخراج، غنی سازی، بهره 
برداری و نگهداری اورانیوم غنی شده  بسیار توانا 
و یکی از کشــورهای پیشرو هستیم، به گونه ای 
که دستیابی به صنعت فناوری هسته ای برتری 

ویژه ای به ایران داده است.
با توجه به اینکه انتقال تجربیات و دستاوردهای 
ایران می تواند یکی از مؤلفه های قدرت جمهوری 
اسلامی باشد، بسیاری از کشورها علاوه بر ارتباط 
معقول و مطلوب با ایران، مایل به استفاده از این 
فناوری برتر و انتقال تجربیات ایران به کشورهای 

خود در زمینه هسته ای هستند.
دستیابی به فناوری هسته ای حائز اهمیت است، 
زیرا با پیشــرفت علم و گذر زمان ســوخت های 
هسته ای جایگزین سوخت فسیلی می شود؛ لذا 
جمهوری اســلامی ایــران از برتری کنونی خود 
در دســتیابی به این علم می تواند در گســترش 
ارتباطــات خود با کشــورهای مختلف حداکثر 

استفاده را ببرد.
حال که قرار است درباره انتقال تجربیات هسته 
ای ایران به عربستان میان دو کشور رایزنی انجام 
شود، با توجه به اراده جمهوری اسلامی ایران بر 
تقویــت مراودات با عربســتان و علاقمندی این 
کشــور به اســتفاده از فناوری هسته ای، امکان 
دارد در آینده ای نه چندان دور شــاهد همکاری 
های دوجانبه، انتقال تجربیات و فناوری و اعزام 

کارشناسان ایرانی به عربستان باشیم.
تقویت ارتباطات جمهوری اسلامی با کشورهای 
منطقــه به صورت ســنجیده، در هــم تنیده و 
مســتمر بســیار مهم است و به همین دلیل رژیم 
صهیونیســتی با شنیدن این خبر برآشفته شد و 
واکنش بسیار منفی به همکاری ایران و عربستان 

در موضوع همکاری های هسته ای نشان داد.
سران غاصب رژیم صهیونیستی به سرعت اعلام 
کردند عربســتان نباید فناوری هسته ای داشته 
باشــد، زیرا نگران هستند مبادا روزی عربستان 
اقداماتــی علیه رژیم صهیونیســتی انجام دهد. 
اعتراض رژیم صهیونیســتی نســبت به استفاده 
از فناوری های هســته ای عربســتان نشان می 
دهد صهیونیست ها خواهان پیشرفت کشورهای 

منطقه نیستند.
بــا اینکه در زمینه ارتباط رژیم صهیونیســتی با 
عربســتان، سران غاصب و کودک کش این رژیم 
جعلی در تبلیغات خود نشان می دادند می توانند 
فناوری ها و صنایع جدید و به روز شده ای را به 
کشورهای عربی منطقه ازجمله عربستان، بحرین 
و امارات منتقل کنند؛ اما در زمینه همکاری هسته 
ای ایران با عربستان نشان دادند کمترین علاقه 
ای به پیشــرفت و انتقال فناوری به کشــورهای 
عربی ندارند. رژیم صهیونیستی با واکنش منفی 
نســبت به این خبر نشــان داد دروغگویی بیش 
نیســت و آنچه گفته دروغ رســانه ای اســت که 
بــه خــورد حکومت ها و ملت ها داده اســت. اگر 
رژیم صهیونیستی از پیشرفت ملت ها و استفاده 
از فناوری های نوین راضی اســت، نباید به این 
ســرعت مخالفت جدی خود را نشــان می داد؛ 
طبعاً مشــخص است رژیم صهیونیستی کمترین 
علاقه ای به پیشــرفت کشورها به ویژه پیشرفت 

کشورهای عربی منطقه ندارد.
واقعیت این اســت جمهوری اســلامی ایران در 
صنایع و علوم پیشــرفته همچون هسته ای، نانو 
فناوری )Nanotechnology(، شــکافت 
هســته ای )Nuclear fission( و همــه 
علوم پیشــرفته امــکان انتفال تجارب و فناوری 
های خود را به کشــورهای دوســت فراهم کرده 
اســت. جمهوری اسلامی خواهان عقب ماندگی 
کشــورها نیســت، در حالی که غربی ها و رژیم 
صهیونیســتی خواهان عقب ماندگی و وابستگی 

کشورهای منطقه هستند.

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
خبر ویژه

رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و عراق، از آزادســازی بخشــی از منابع 
بلوکه شــده ایران در این کشــور خبر داد و گفت: در واقع این گشایش ارزی 
می تواند به ثبات بازار ارز و همچنین کالاهای اساســی کمک قابل توجهی 
کند.یحیی آل اسحاق اظهار کرد: همانطور که در خبرها آمده، خوشبختانه 
طبق شنیده هاحدود سه میلیارد دلار از منابع ایران در عراق آزاد شده و برای 
تامین ارز مورد نیاز حجاج و خرید کالاهای اساسی تخصیص پیدا کرده است. 
البته جزئیات دقیق این گشایش و نحوه تخصیص را باید بانک مرکزی اعلام 
کند. این اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر بازارها خواهد داشت چرا که هم 
نیازهای بانک مرکزی مرتفع و هم کالاهای اساسی خریداری شده است. در 

واقع این گشایش ارزی می تواند به ثبات بازار ارز و همچنین کالاهای اساسی 
کمک قابل توجهی کند.وی درباره مجموع منابع بلوکه شده ایران در عراق 
نیز گفت: با توجه به اینکه تعاملات مستمر ما با عراق ادامه دارد و معاملات 
اقتصادی در حوزه های مختلف انرژی انجام می شــود، رقم منابع همواره در 
حال تغییر است.به گفته این فعال اقتصادی، با توجه به مقدمات فراهم شده، 
می توان انتظار داشــت که این بخش از منابع نیز برای آزادســازی در دستور 
کار قرار بگیرد، هر چند جزئیات و نحوه تعامل و چگونگی آن باید از ســوی 
بانک مرکزی تایید و اطلاع رسانی شود.آل اسحاق درباره وضعیت تبادلات 
ارزی بخش خصوصی در عراق نیز بیان کرد: ما در این بخش تقریبا مشکلی 

نداریــم. هــر چند با توجــه به اینکه باید از طریق صرافی ها فرایند جابجایی 
ارز انجام شــود، قدری هزینه ها بالا می رود اما در نهایت بخش خصوصی با 
مشکل کمتری کار خود را در عراق ادامه می دهد.وی درباره خبر اخیری که 
حکایت از ممنوعیت صادرات برخی کالاها به عراق داشــت نیز توضیح داد: 
این موضوع طبیعی است و هر ساله با توجه به رسیدن فصل برداشت برخی 
محصولات این تصمیم از سوی دولت عراق گرفته می شود و ما در ایران نیز 
تصمیماتی مشابه می گیریم. این موضوع ارتباطی به تجار ایرانی پیدا نمی کند 
و یک تصمیم سراسری است و در نهایت و در بلندمدت چالشی برای صادرات 

کالاهای ایرانی به عراق نیز به وجود نخواهد آورد.

رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق:

آزاد شد ۲.۷ میلیارد دلار منابع ایران در عراق 

مالیات بر عایدی؛

  راهکار تعدیل قیمت ها 
لی   و جلوگیری از دلا

در بازار خودرو
بــا توجــه به اینکــه مالیات بر عایدی ســرمایه هم 
اکنون در 190 کشــور جهان اجرایی می شود دولت 
و کارشناســان معتقدند که اجرای مالیات بر عایدی 
ســرمایه بهترین راهکار برای جلوگیری از دلالی و 
تامین نیاز مصرف کننده واقعی با قیمت منطقی است.
 دولت برای جلوگیری از نوســان قیمت در بازارهای 
مختلف از جمله خودرو و جلوگیری از دلالی ها، لایحه 
مالیات برعایدی را در مجلس به تصویب تا در صورت 

تایید اجرایی شود.
مالیات بر عایدی ســرمایه یکی از انواع مالیات است 
که بر عایدی حاصل از نقل و انتقال )خرید و فروش( 
دارایی های ســرمایه ای شامل انواع دارایی منقول یا 

غیرمنقول و مشهود یا نامشهود وضع می شود.
اهمیت این طرح در مقطع کنونی از آن جهت است 
کــه مــی تواند به تقاضای کالاها در بازار جهت بدهد 
تــا مصرف کننده واقعی بتواند علاوه بر اینکه کالای 
مورد نیاز خود را تامین کند با قیمت منطقی هم کالا 
را بخرد، زیرا تقاضا برای برخی کالاها همچون خودرو 
بیش از نیاز واقعی بوده و همین مساله حباب قیمتی 
در بازار آزاد ایجاد کرده و این موضوع به زیان مصرف 

کنندگان واقعی شده است.
در سال های اخیر با افزایش تورم مردم برای جلوگیری 
از کاهش ارزش پول خود به سمت خرید محصولاتی 
مانند خودرو رفتند و همین موضوع منجر شد تا عده 
ای به دنبال سود بردن از این بازار باشند، در همین 
راســتا شــاهد این بودیم که در ثبت نام های خودرو 
که بر مبنای قانون از طریق قرعه کشی اجرا می شد 
در هر دوره بین ۳ تا ۶ میلیون نفر متقاضی ثبت نام 
می کردند، در حالی که میزان تولید خودروی کشور 
در ســال حدود یک میلیون دستگاه است و بسیاری 
از کارشناسان اقتصادی هم بر این مساله تاکید دارند 
که نیاز واقعی کشور به طور قطع بیش از یک میلیون 
و ۲00 هزار دســتگاه نیســت، به همین دلیل عمده 
این تقاضاها در راســتای سود بردن از فروش خودرو 

در چارچوب نرخ های دستوری بود.
 از طــرف دیگر همین افــرادی از فاصله بین قیمت 
کارخانه و بازار آزاد ســود می بردند به طوری که با 
ایجاد فضای ملتهب در بازار عملا شــرایط را به گونه 
ای ایجاد می کردند که قیمت ها با هر عاملی صعودی 
و فشار برای ثبت نام در عرضه خودرو با قیمت کارخانه 
بیشــتر می شــد و به همین دلیل تولید در هر محله 
پاسخگوی همه نیازها نبود، گاهی مصرف کنندگان 
واقعی نمی توانستند محصول مورد نیاز خود را بخرند، 
از ایــن رو در کنــار گرانی های بازار آزاد، نارضایتی ها 

افزایش یافته بود.
حالا دولت و بســیاری از کارشناســان معتقدند که 
اجرای مالیات بر عایدی سرمایه بهترین راهکار برای 
جلوگیری از دلالی و تامین نیاز مصرف کننده واقعی 
اســت. این نوع مالیات به تفاضل قیمت فروش یک 
دارایی نســبت به قیمت خرید یا اکتساب آن دارایی 
گفته می شود. اگر ارزش دارایی در زمان فروش بزرگتر 
از قیمت خریدش باشد عایدی سرمایه رخ می دهد و 
اگر ارزش دارایی در زمان فروش کمتر از قیمت خرید 

باشد زیان سرمایه ای اتفاق می افتد.
 

 تعدیل قیمت خودرو در بازار آزاد 
با مالیات بر عایدی

بر مبنای نوســانات زیاد قیمت در بازار دولت لایحه 
مالیات بر عایدی را در دستور کار قرار داد. این مساله 
باعث می شــود عملا خرید خودرو برای افرادی که 
برای مصرف خود می خرند ســودی نداشــته باشد و 
از طرف دیگر باعث می شــود که تقاضا برای خودرو 
در کشور معطوف به نیازهای واقعی باشد، به همین 
دلیــل عرضه و تقاضــا کم کم با هم انطباق پیدا می 
کنــد و در نهایــت حباب بــازار آزاد هم می ترکد و 
خودروســازان هم می توانند مانند سایر کشورهای 

دنیا فروش مستقیم داشته باشند.
الله وردی دهقانی با اشاره به اینکه اجرای مالیات بر 
عایدی خودرو منجر به تعدیل قیمت خودرو در بازار 
می شــود، گفت: وقتی تقاضا برای خودرو محدود به 
مصرف کنندگان شود عملا افرادی که دنبال فروش 
گران خودرو هســتند به مقاصد خود نمی رســند و 
این مساله منجر به کاهش قیمت در بازار می شود، 
از طــرف دیگر وقتی مصرف کننده به راحتی بتواند 
در طرح ســامانه یکپارچه خودرو ثبت نام  و خودرو 
دریافت کند عملا نیازی به خرید خودرو از بازار آزاد 
ندارد و همین مساله بازار آزاد خودرو را با رکود مواجه 
می کند و قیمت ها به دلیل عرضه بیشــتر از تقاضا 

تعدیل می کند.
باید توجه داشــت که مالیات بر عایدی ســرمایه هم 
اکنون در 190 کشور جهان اجرایی می شود و حتی 
کشــورهای ســرمایه دار برای جلوگیری از هدایت 
ســرمایه ها به سمت ســوداگری، مالیات برعایدی 
ســرمایه را به طــور جد اجــرا می کنند و بیش از ۲0 
کشــور مالیات بر عایدی را بــرای معاملات خودرو 

انجام می دهند.
از طرف دیگر کشــور در شــرایط خاص سیاســی و 
اقتصادی قرار دارد به همین دلیل نمی توان نسبت 
به مشکلات اقتصاد و بازار بی توجه بود و باید سیاست 
ها در راستای تنظیم بازار باشد، که مالیات بر عایدی 
هــم به دلیل اینکه می تواند کمک کند تا خریداران 
واقعی خودرو فقط در طرح سامانه یکپارچه خودرو 
نام نویســی کنند منجر می شــود که مصرف کننده 
بتوانــد کالای مورد نظر را با قیمت کارخانه دریافت 

کند و دست دلال ها از این بازار کوتاه شود.

مصاحبه

ح داد: معاون اشتغال وزارت کار شر

شرط دریافت وام 150 میلیونی 
مشاغل خانگی 

معــاون اشــتغال وزارت کار دربــاره بیمــه 
مشاغل خانگی گفت: الزام بیمه برای مشاغل 
خانگــی نداریــم چون یک شــغل به صورت 
خویش فرمایی در خانه و منزل ایجاد می شود. 
اگر خود فرد داوطلب بود می تواند از بیمه های 
موجود مانند تأمین اجتماعی و سایر بیمه ها 

استفاده کند.
اینطــور که محمــود کریمی بیرانوند, معاون 
اشــتغال وزارت کار می گوید ســال گذشته 
از محــل اعتبــارات مشــاغل خانگی حدود 
10۳هزار شــغل ایجاد شــده است و امسال 
هدفگــذاری بیشــتری در این حــوزه برای 
اشــتغالزایی صورت گرفته اســت. اما یکی از 
مســائلی که برخی از صاحب نظران در حوزه 
کســب و کار مطرح می کنند, بیمه صاحبان 

این مشاغل است.
محمــود کریمــی بیرانوند, معاون اشــتغال 
وزارت کار درباره اینکه چه میزان از اشــتغال 
ایجاد شــده مشــاغل خانگی پایدار است و یا 
پوشــش بیمه ای افراد دارد، گفت: الزام بیمه 
برای مشــاغل خانگی نداریم چون یک شغل 
به صورت خویش فرمایی در خانه و منزل ایجاد 
می شود و فرد باید مهارت کسب کند، اما اگر 
خــود فرد داوطلــب بود می تواند از بیمه های 
موجود مانند تأمین اجتماعی و سایر بیمه ها 

استفاده کند.
وی در ادامه در مورد سقف تسهیلات فردی در 
مشاغل خانگی گفت: براساس مصوبه شورای 
پول و اعتبار سقف تسهیلات فردی در مشاغل 
خانگی 1۵0 میلیون و در مشــاغل پشتیبان 
تا ســقف ۴0 نفر به ازای هر نفر 100 میلیون 
تومان و در ســقف ۴ میلیارد تومان پرداخت 

خواهد شد.
وی نرخ تســهیلات تکلیفی مشــاغل خانگی 
را ۴ درصــد عنــوان کرد و گفت: این منابع از 
محل منابع خود بانک ها و به صورت تسهیلات 
تکلیفی قرض الحســنه با نرخ ۴ درصد خواهد 
بــود و با تســهیلات تبصره 18 کــه با منابع 
بانک ها اهرم می شــود، تفاوت دارد و نرخ آن 

فقط ۴ درصد است.
معاون توســعه اشتغال وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در مورد اینکه در برخی رشته های 
مشاغل خانگی مانند مواد غذایی، استانداردها 
و بهداشــت چگونه رعایت می شود گفت: در 
رشــته هایی که با مواد خوراکی و بهداشــت 
افــراد ســر و کار دارد، هنــگام گرفتن مجوز 
مشــاغل خانگی حتما بایــد تأییدیه وزارت 
 بهداشــت را هــم بگیرند و بهداشــت بر آنها 

نظارت کند.
کریمی بیرانوند در مورد اینکه مشاغل خانگی 
برای روســتاها و مناطق محروم اســت گفت: 
الزاما در مناطق روســتایی نیســت در برخی 
مناطق شهری هم مشاغل خانگی وجود دارد، 
در برخی اســتان ها در صنایع دســتی پیشرو 

هستند.
معــاون وزیر تعاون گفت: امســال یک ماه و 
نیم زودتر از ســال گذشــته از 1۶ اردیبهشت 
به اســتان ها ابلاغ کردیــم و فرایند پرداخت 
تســهیلات تکلیفی مشــاغل خانگی از اواخر 
اردیبهشــت در اســتان ها آغاز شده است. هر 
ســال تا بانک مرکزی با وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی توافق می کند و به بانکها ابلاغ 
می شود زمان می برد، اما امسال یک ماه و نیم 

زودتر شروع شد.
کریمــی بیرانوند تأکید کــرد: 8 بانک عامل 
برای پرداخت تســهیلات تکلیفی مشــاغل 
خانگــی همکاری می کننــد و نرخ همه این 
تســهیلات قرض الحسنه با کارمزد ۴ درصد 

تعیین شده است.

 بهره مندی متقاضیان مشاغل خانگی 
از مزایای صندوق بیمه اجتماعی

روابــط عمومی صنــدوق بیمــه اجتماعی 
کشــاورزان، روســتائیان و عشایر اعلام کرد: 
صنــدوق بیمــه اجتماعی بر اســاس اصل 
۲9قانون اساســی و همچنین قانون ساختار 
نظام جامع رفاه و تامین اجتماعی و آئین نامه 
روســتاییان و عشــایر با هدف ترویج فرهنگ 
بیمه ای و با هدف حمایت از متقاضیان مشاغل 

خانگی تشکیل شده است.
بر این اساس افراد 18تا ۵0سال که بدون بیمه 
هســتند می توانند با عضویت در این صندوق 
از خدمات و مزایای آن ها همچون مســتمری 
بازنشستگی، مســتمری ازکارافتادگی کلی، 
مســتمری بازماندگان و نقل و انتقال سوابق 

بیمه ای بهره مند شوند.
بنا به این گزارش با هدف سیاست های ابلاغی 
صنــدوق در خصــوص فراگیــری و افزایش 
ضریب نفوذ بیمه اجتماعی، مشــاغل خانگی 
از جملــه صنعتگران و فعالان حوزه فرش هم 
تحت پوشش بیمه ای صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان، روستائیان و عشایر قرار می گیرند.

« از سیاست های جدید برنامه هفتم توسعه در بخش مسکن  گار گزارش »روز

شکست انحصار زمین و تغییر ساختار شهرداری
  محمدحسین سیف اللهی مقدم / گروه اقتصاد

طبــق متن منتشــر شــده، برنامه هفتم 
تمرکز خود را در حوزه مسکن بر شکست 
انحصارزمین و تأمین مســکن برای قشــر 

نیازمند قرار داده است.
 برنامه هفتم توســعه که طبق قانون باید 
1۴ ماه پیش به تصویب مجلس می رسید، 
بالاخره متن آن منتشــر شــد. باتوجه به 
اینکه حوزه مســکن به دلیل انجام نشدن 
تعهدات دولت قبل، در شــرایط بحرانی به 
سر می برد، نیازمند به سیاستگذاری و ریل 

گذاری دقیق است.
اگرچــه عملکرد دســتگاه های اجرایی 
در محقق نشــدن اهداف برنامه ششــم 
توســعه مؤثر بوده اما در سال های اخیر، 
تــورم بالا و بی ثباتی در متغیرهای کلان 
اقتصــادی، مهم تریــن مانع در پیش برد 
سیاســت گذاری هاســت. طبق آخرین 
نتایج بررسی مرکز پژوهش های مجلس، 
عامــل اصلی در ایجاد و تشــدید بحران 
مسکن اجرا و اصرار بر سیاستگذاری های 
اشــتباه در ایــن حوزه اســت. بنابراین 
سیاســت های حوزه مســکن در برنامه 
هفتم توســعه که سیاست های کلی نظام 
را درحوزه های گوناگون از جمله مسکن 
مشــخص می کنــد، در این مقطع زمانی 
می تواند از اهمیت علی حده ای برخوردار 

باشد.

 محورهای اصلی برنامه هفتم توسعه 
در بخش مسکن

ایجاد رشد 9 درصدی در بخش مسکن را 
می تــوان ازجمله هدف گذاری های برنامه 
هفتم توسعه نام برد. به منظور تحقق هدف 
ذکرشــده، تمرکز سیاســتی برنامه هفتم 
توســعه، بر محورهای تأمین مسکن قشر 
محروم با واگذاری زمین توسط وزارت راه و 
شهرسازی و تغییر ساختاری در کمیسیون 
100 و ماده ۵ شــهرداری قرارگرفته است. 
به طور کلی می توان سه محور اصلی برای 
این برنامه در حوزه مسکن درنظر گرفت:

1- تفویض اختیار واگذاری زمین به وزارت 
راه وشهرسازی، به منظور تأمین منابع مالی 
مورد نیاز برای طرح های حمایتی ســاخت 

مسکن

۲- ایجاد تغییرات ساختاری در ماده 100 
و ماده ۵

۳- توجه به بازسازی بافت فرسوده
واگذاری زمین به بانک ها با رعایت نکات

طبق مــاده 11۷ برنامه هفتم توســعه، 
وزارت و شهر سازی مجاز به انتقال مالکیت 
اراضــی و املاک در اختیــارش، به بانک 
مســکن است. در این زمینه، امیرحسین 
خواجــه ونــد، کارشــناس اقتصادی در 
گفت وگو با مسکن نیوز ضمن بیان مثبت 
بودن ایــن اقدام، گفت: »اگر دارایی های 
واگذاری شده زمین هایی غیر از زمین های 
خود طرح باشــد و در آن قید شــود که 
اعطــای زمین، منوط به اتمام پروژه های 
طرح باشــد، اقدام خوبی است. البته این 
شرط در نوع قراردادهای غیر از خودمالکی 
جــواب می دهد، اما در مورد خودمالکی، 
بانــک فقــط باید به تأمیــن مالی و اعطا 

تسهیلات اقدام کند.«
خواجه وند، درباره نفس واگذاری زمین به 
بانک ها، گفت: »این مســاله حائز دو نکته 
است: اول آنکه در ماده 11۷ برنامه توسعه 
بیان شــده، بانک باید بعد از ســه سال این 
دارایی هــا را مولدســازی کنــد، بنابراین 
نمی تواند زمین را نگه دارد و ثانیاً دارایی های 
واگذاری شده نباید همان زمین های طرح 
باشــد، چراکه این همسانی باعث می شود 

بانک به دنبال طولانی شــدن طرح بوده تا 
به واســطه تورم موجود از افزایش قیمت 

زمین منفعت بیشتری ببرد.«

 تغییر ساختاری 
در کمیسیون ماده 100 و ماده 5

انتقــال دبیرخانــه کمیســیون ماده ۵ به 
وزارت خانــه راه وشهرســازی و حضــور 
نماینــده ای از وزارت خانــه در جلســات 
کمیسیون 100 از دیگر تغییرات پیشنهادی 
در برنامه هفتم توسعه است. فرشید ایلاتی، 
کارشــناس مسکن، ضمن مثبت دانستن 
ایــن تغییرات گفت دلیل آنکه جلســات 
ماده ۵ تنها با حضور نمایندگان شهرداری 
برگزار می شــود و با توجه به ذی نفع بودن 
شهرداری و عدم حضور دستگاه های دیگر 
در جلسات ماده ۵، عملًا شهرداری تهران 
صفر تا صد کارها را انجام می دهد. از طرفی 
چون منافع شهرداری ها در تراکم فروشی 
اســت غالباً پروژه هایی که در این جلســه 
مطرح می شوند با آنها موافقت شده و نهایتاً 
در نقاط مختلف شهر تهران، بارگزاری های 

سنگین تجاری و مسکونی رخ می دهد.
وجود نماینده ای از وزارت راه وشهرســازی 
درکمیسیون ماده 100 نیز تغییر مناسبی 
است. اینکه وزارت راه وشهرسازی نظارت 
خود را بیشتر کند و در مقابل شهرداری ها 

هم مســؤلیت تصمیمــات خود را برعهده 
بگیرند می تواند وضعیت ساخت وســاز را 

بهبود ببخشد.

: مالیات، درآمد  جای خالی سه محور
پایدار شهرداری و جزئیات عرضه زمین

برنامه هفتم توسعه در بخش مسکن با وجود 
مثبت اما از جامعیت کافی برخوردار نیست. 
در این زمینه با صالح شکوهی عضو هیئت 
علمی دانشــگاه علــم و صنعت گفت و گو 
کردیم، شکوهی با تاکید بر اینکه رونوشت 
منتشــر شده از برنامه هفتم توسعه، هنوز 
نهایی نشده و ظرفیت تکمیل شدن را دارد، 
بیــان کرد: در متن رونمایی شــده، نکاتی 
وجــود دارد که با دیده شــدن و پرداختن 
به آن می توان به بحث مذکور کمک کرد.

وی افزود: »نظر می رسد بحث زمین و عرضه 
آن در متن برنامه هفتم، نیاز به شــفافیت 
بیشتری دارد. اینکه زمین دقیقاً در کجا و 
بــا چه تراکمی قابل عرضه اســت و تاکید 
براینکه چه مســاحتی مورد نیاز اســت، از 
جمله مواردی است که با بیان دقیق تر آن، 
به بهتر شــدن بحث کمک می شود. برای 
مثال می توان بندی در خصوص مســاحت 
مورد نیاز برای ســاخت یک میلیون واحد 
مسکونی در سال را اضافه کرد. به این ترتیب 
که، با استناد به سند آمایش سرزمینی، در 

زمین های با اولویت های یک تا سه، با تراکم 
جمعیت ۶0 نفر بر هکتار این مقدار زمین 

عرضه گردد.«
وی گفــت: »به مســأله مالیات ها در این 
قانون کمتر توجه شده اســت. به خصوص 
مالیــات بــر ارزش زمین و مالیات بر زمین 
بایر، در این لایحه چیزی مشــخص نشده 
است. مخصوصاً که در رابطه با اجرایی شدن 
نهضت ملی مســکن و تأمین زمین برای 
آن، مســاله الحاق به محدوده، رخ خواهد 
داد، لذا طرح قانون مالیات بر زمین باید به 
صورت جدی مورد توجه قرار گیرد. اجرایی 
شدن این مالیات هم به این صورت باشد که 
زمین هایــی که در این برنامه به افراد داده 
شده ولی در یک بازه زمانی مشخص ساخته 
نمی شــوند و مورد احتکار قرار می گیرند، 

مشمول مالیات خواهند شد.«
شــکوهی افــزود: »درآمد شــهرداری ها 
همچنان عمدتاً وابســته به ســاخت و ساز 
اســت. که بــا نام های مختلفــی از جمله 
تراکــم فروشــی و عوارض ســاختمان از 
آن یاد می شــود. امــا در هرصورت در آمد 
شــهرداری از قبل ســاخت و ســاز تأمین 
می شود. می توان پیشنهادهایی در اصلاح 
این مســاله داد؛ برای مثال هر شــهرداری 
که درآمد حاصل از ساخت و ساز آن یعنی 
تخلفات ساخت و ساز، نسبت به سال پیش 
بیشــتر بشــود باید این افزایش مبلغ را به 
حســاب خزانه کشور بریزد، به عبارتی این 
کار باعث می شــود که شهرداری دیگر به 
دنبال افزایش درآمد از قبل ســاخت و ساز 
نباشــد. هم چنین توجــه به درآمد پایدار 
شــهرداری، از عوارض شــهری به صورت 

معنادارتری اتفاق بیافتد.«
در نهایت با توجه به این که مسکن تبدیل به 
ابرچالش اقتصادی و اجتماعی شده انتظار 
می رود که سیاســت گذاران درکنار تمرکز 
بر ساخت مسکن به بخش های نظارتی در 
بازار مســکن و نقش بانک ها در این زمینه 

توجه بیشتری داشته باشند.
باید دید روند بررسی برنامه هفتم در صحن 
مجلس به چه ســمتی پیش خواهد رفت. 
آیــا نماینــدگان می توانند با رفع نواقص و 
تکمیل لایحه، برای مســئله ی مســکن 

راه حل مناسبی پیدا کنند؟

ک « از  افت توان خرید مصرف کنندگان پوشا گزارش» روزگار

تقاضای مردم برای خرید لباس نصف شد
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و 
پوشاک ایران خاطر نشان کرد: سهم پوشاک در سبد 
خانوارهای ایرانی در دهه 80 حدود ۷ درصد بود اما در 
طول این سال ها این سهم به حدود ۳,۵ درصد رسیده 
است و این آمار نشان می دهد که تقاضای مردم برای 

خرید پوشاک کاهش پیدا کرده است.
مجیــد نامی با اشــاره بــه عدم تخصیــص ارز برای 
تامین و واردات مواد اولیه، تجهیزات و ماشــین آلات 
صنعت پوشــاک، گفت: در یک بازه زمانی ۳ ماه ارز به 
واردکنندگان صنعت پوشاک تخصیص داده می شود 
این در حالیســت که در گذشــته حداقل ۳ تا ۴ هفته 
ارز به واردکنندگان تعلق می گرفت؛ این تعلل بر تمام 
زنجیــره تامین از جمله بخش های اولیه یعنی الیاف و 
پارچه تاثیر و بر اکوسیستم و را دچار کمبود کرده است.

ایــن فعال اقتصادی با بیان اقتصاد در شــرایط رکود 
تورمی اســت، تصریح کــرد: باوجود اینکه نرخ ارز در 
چند هفته ثبات خود را حفظ کرده اســت اما به دلیل 
انتظاراتــی تورمی که در کشــور وجــود دارد و عدم 
چشم انداز مثبت نسبت به اقتصاد کلان کشور، شاهد 

انتظــارات تورمــی از ابتدای ســال بودیم و در نتیجه 
قیمت  مواد اولیه و کالای نهایی در حال افزایش است. 
همچنین مشکلات اقتصادی در ۲ سال گذشته امکان 
سرمایه گذاری در توسعه صنعت پوشاک را کاهش داده 
و این موضوعات دست به دست هم داده اند که وضعیت 
قاچاق همچنان در صنعت پوشاک ادامه داشته باشد 
هرچند قاچاق پوشــاک موضوعی نیســت که در یک 
مقطع کم و قطع شده باشد همواره بوده و ادامه دارد.

بــه گفتــه وی؛ هرگونه ســکته در تامین مواد اولیه و 
تولید، در بازار نمود پیدا می کند؛ در ســالهای گذشته 
اگر شــرکت ها و برندها یک فصل را دوام می آوردند و 
در فصــل بعدی افزایش قیمت را اعمال می کردند اما 
هــم اکنــون باتوجه به تورم و کاهش قدرت نقدینگی 
شــرکت ها در همــان فصل تغییــر قیمت ها را لحاظ 

می کنند.
این فعال اقتصادی ایران را در صنعت پوشــاک رقیب 
ترکیه ندانست و افزود: صنعت پوشاک در ترکیه حدود 
18 تا ۲0 میلیارد دلار ارزآوری دارد این در حالیست 
که صادرات پوشــاک ایران در بهترین حالت زیر 100 

میلیــون دلار اســت از این رو ایــران رقیبی در حوزه 
پوشاک برای رقبای منطقه محسوب نمی شود. اگر ما 
بتوانیم سهم حدود ۶0 تا ۶۵ درصدی خود را در بازار 
داخلی حفظ کنیم کار بزرگی انجام دادیم. موضوع این 
اســت که در چند ســال اخیر به دلیل خروج برندهای 
خارجی و ممنوعیت واردات رسمی، برندهای و نشان 
شناخته شده پوشاک ایرانی که سهم بازار آنها زیر 10 
درصد بود توانستند بیشتر خود را به متقاضیان داخلی 
معرفی کنند و مراکز خریدی که به هیچ عنوان پوشاک 
ایرانی را راه نمی دادند با خالی شدن فضا مجبور شدند 
که به برندهای ایرانی را عرضه کنند و این موضوع در 

نهایت به معرفی بیشتر برندهای ایرانی کمک کرد.
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نســاجی و 
پوشاک ایران در پاسخ به این پرسش که آیا افت توان 
خرید مصرف کنندگان تاثیری در میزان تقاضا گذاشته 
اســت؟ تصریح کرد: سهم پوشاک در سبد خانوارهای 
ایرانــی در دهــه 80 حدود ۷ درصــد بود اما در طول 
این ســال ها این ســهم به حدود ۳.۵ درصد رســیده 
است و این آمار نشان می دهد که تقاضای مردم برای 

خرید پوشاک کاهش پیدا کرده است؛ زمانی که تورم 
خوراک و مسکن در کشور تا این میزان بالا برود اما از 
سوی دیگر درآمدها به همان اندازه افزایش پیدا نکند 
طبیعی اســت که مــردم از هزینه هایی که می توانند 
بگذرند می گذرند از این رو مصرف وتقاضا برای خرید 

پوشاک افت ملموسی کرده است.
نامی با بیان اینکه در قیمت برندها مولفه های زیادی 
تاثیــر می گــذارد، افزود: ۶0 تا ۷0 درصد مواد اولیه در 
صنعت پوشاک وارداتی است؛ در حوزه پوشاک پنبه، 
پلی استر و ویسکوز وارداتی هستند که ویسکوز کاملا 
وارداتی و حدود 80 درصد پنبه وارداتی اســت؛ پس 
قیمت ارز و تامین مواد اولیه در قیمت نهایی بســیار 
موثر اســت. اما این روزها هزینه های فروشــگاهی و 
اجاره بها در قیمت فروش پوشاک بسیار حائز اهمیت 
شــده اســت؛ وقتی در یک بازه زمانی ۲ ساله اجاره بها 
۲ تا ۳برابر افزایش پیدا می کند طبیعی اســت که این 
موضوع حدود ۲0 درصد بر قیمت فروش تاثیر بگذارد 
البته این افزایش نرخ متناسب با موقعیت واحد صنفی 

تغییر می کند.

گزارش
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نفت و انرژی 4

قیمت نفت تحت تاثیر برنامه عربستان افزایش یافت

غافلگیری شرکای عربستان سعودی

گزارش

بین الملل

ایران به هاب گازی منطقه 
تبدیل می شود

خبرگزاری روســی راشاتودی نوشت: 
جمهوری اســلامی ایران در نظر دارد 
بــا وجود تحریم هــای آمریکا به عنوان 
بــازی گــردان اصلی تجــارت گاز در 
منطقه باشــد.این رســانه روســی با 
اشــاره به صحبت های امیر عبدالهیان 
وزیر امورخارجه کشــور ایران نوشــته 
اســت: ایران با شــرکای تجاری خود با 
اتحادیه اوراســیا برای تبدیل شدن به 
هــاب گازی منطقه همکاری می کند.
این اقدام یکی از تلاش های ایران برای 
تقویــت همکاری منطقــه ای و ارتقای 
موقعیــت خود در بــازار انرژی جهانی 
است.بر اساس این گزارش، ایراین یکی 
از بزرگترین تولید کنندگان نفت و گاز 
در جهان اســت که باوجود تحریم های 
آمریکا، عمده محصولات گازی و نفتی 
خود را به بازارهای آسیایی می فروشد.

قرار است پروژه جدید گازی در منطقه 
عســلویه در استان بوشــهر اجرا شود.
راشــاتودی با اســتناد به صحبت های 
عبدالهیان نوشــته است که این میدان 
گازی ۳۳ تریلیــون مترمکعب گاز دارد 
و با همکاری کشــورهای ترکمنستان، 
روســیه و قطــر، ایران بــه هاب گازی 

منطقه تبدیل می شود.

پیش افتادن عراق از 
عربستان در صادرات نفت 

به آمریکا
اداره اطلاعات انرژی آمریکا در گزارشی 
اعلام کرد که عراق طی هفته گذشــته 
پــس از کانادا و مکزیک در رتبه ســوم 
بیشــترین صادرات نفت به امریکا قرار 
گرفت.در گزارش اداره اطلاعات انرژی 
امریــکا آمده اســت: امریکا طی هفته 
گذشــته به طــور میانگین ۵ میلیون و 
۲9۷ هزار بشــکه در روز از 8 کشــور 
نفت وارد کرده اســت.امریکا طی هفته 
گذشــته روزانه به طور میانگین ۴۳0 
هزار بشکه نفت خام از عراق وارد کرده 
و این رقم نشان دهنده افزایش واردات 
نفت امریکا از عراق نسبت به هفته پیش 
از آن اســت که 1۴8 هزار بشکه در روز 
نفــت خام وارد کرده بود.اداره اطلاعات 
انرژی امریکا اعلام کرد بیشترین میزان 
واردات نفت طی هفته گذشته به ترتیب 
از کانادا به طور میانگین ۳,۵0۴ میلیون 
بشکه در روز، مکزیک ۶۴۷ هزار بشکه 
در روز و اکوادور ۲18 هزار بشــکه در 
روز بوده اســت.امریکا همچنین به طور 
میانگیــن 1۴۴ هزار بشــکه در روز از 
نیجریــه، 1۲۷ هــزار بشــکه در روز از 
کلمبیا، 90 هزار بشــکه در روز از لیبی 
و ۷1 هزار بشــکه در روز از برزیل و ۶۶ 
هزار بشکه در روز نفت خام نفت خام از 
عربستان وارد کرده است.بنابر گزارش 
مذکور امریکا طی هفته گذشــته هیچ 
مقدار نفت خام از روســیه وارد نکرده 
اســت.امریکا پرمصرف ترین کشور در 
زمینه نفت اســت که با مصرف روزانه 
19,۴ میلیون بشــکه که 19,۷ درصد 
از حجم مصرف جهانی را تشــکیل می 
دهد و در جایگاه اول جهانی قرار دارد.

صادرات بنزین روسیه 
افزایش یافت

بــا وجود تحریم هــای غربی، صادرات 
بنزین روســیه در فاصلــه ژانویه تا مه، 
۳۷ درصد در مقایســه با مدت مشــابه 
ســال ۲0۲۲، رشد کرد. طبق گزارش 
کومرســانت، پــس از افزایش شــدید 
قیمــت عمده فروشــی بنزیــن در ماه 
مه و درخواســت وزارت انرژی روسیه 
از شــرکت های نفتــی بــرای محدود 
کــردن صادرات، صادرات روزانه بنزین 
روســیه در شــش روز اول ژوئن، چهار 
برابر کمتر از روزهای پایانی ماه مه بود.
روسیه انتشار آمار رسمی در مورد تولید 
و صــادرات نفــت را متوقف کرده و در 
شرایطی که عربستان سعودی به دنبال 
تقویــت قیمت نفت به حداقل 80 دلار 
در هر بشــکه است، عصبانیت شرکای 
خــود در اوپــک پــلاس را برانگیخته 
اســت.پس از این که مسکو در واکنش 
بــه تحریم های اتحادیــه اروپا، حجم 
فزاینده ای از ســوخت را به مشــتریان 
آفریقایــی فروخت، صــادرات بنزین 
روســیه در ســه ماهه اول سال جاری 
نســبت به مدت مشــابه سال ۲0۲۲، 

افزایش یافت.

نقش کلیدی بازار سرمایه در تسهیل 
تأمین مالی پتروپالایشگاه ها

  فاطمه صفری دهکردی /  گروه انرژی 
امروزه جهت گیری بســیاری از طرح های پالایش 
نفت خام در دنیا به سمت احداث پتروپالایشگاه ها 
که با هدف تولید فراورده های پتروشیمیایی از نفت 
خام هســتند، معطوف شده است. از مزایای ایجاد 
پتروپالایشــگاه ها می توان به افزایش سودآوری و 
بــالا رفتن توان رقابــت در بازار فراورده های نفتی، 
بی اثرکردن تحریم هــا، کاهش هزینه های تأمین 
خوراک، مدیریت یکپارچه و هماهنگی میان واحدها 
اشــاره کرد. در سال های اخیر همزمان با پیشرفت 
دانش و فناوری ساخت مجموعه های چند منظوره 
در صنایع مختلف در راســتای افزایش بهره وری، 
یکسان سازی تولید مورد توجه ویژه ای قرار گرفته 
اســت و در این میان ســاخت پتروپالایشگاه ها به 
عنوان مصداقی از تجمیع واحدهای پتروشــیمی 
و پالایشــگاهی از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. 
امــا با وجود این مزایای متعدد راه اندازی واحدهای 
پتروپالایشــی در کشــور با مســائلی روبرو است 
کــه از جملــه مهم ترین آن ها موضوع تأمین منابع 
مالی است.پتروپالایشگاه ها به عنوان ابرپروژه های 
زیرساختی کشور جزو طرح های هزینه بر محسوب 
می شــوند و دولت نمی تواند به تنهایی تأمین مالی 
ایــن طرح هــا را انجام دهد. از طرفی با وجود قانون 
پتروپالایشــگاه ها، حمایت های خوبی از طرح های 
ذیل این قانون صورت پذیرفته اســت که از جمله 
آن هــا می توان به تنفس خوراک، تخفیف خوراک، 
اجازه صادرات فراورده های پتروپالایشــی و مجوز 
تأمیــن پایــدار خوراک به مدت حداقل ۲0 ســال 
اشــاره کــرد. در ایــن بین مزیــت تنفس خوراک 
موجب می شــود پروژه تأســیس شــده بلافاصله 
پــس از بهره بــرداری، خوراک رایگان دریافت کند 
تا آنجایی که مجموع هزینه سرمایه پروژه بازگشت 
داده شــود، سپس هزینه خوراک به صورت اقساط 
یک وام 8 ســاله به صندوق توســعه ملی برگردانده 
می شــود، همچنین تنفس خوراک با بازگشت کل 
سرمایه پروژه در سال اول بهره برداری نقش مهمی 
در بالا بردن حاشیه سود و جذابیت پروژه ها دارد به 
طوری که در یک پتروپالایشگاه ۳00 هزار بشکه ای 
اعمال تنفس خوراک نرخ بازده داخلی را بیش از 9 
درصد ارزی بهبود می بخشد. شکل زیر نمودار جریان 
نقدی یک پتروپالایشگاه با دریافت تنفس خوراک 
را نشان می دهد. همانطور که ملاحظه می شود در 
سال اول به دلیل عدم پرداخت هزینه خوراک جریان 
نقدینگی بسیار مثبتی وجود دارد که موجب بهبود 
نرخ بازده داخلی و بازگشت سرمایه پروژه در همان 
ســال اول می شود.در سرمایه گذاری غالباً دو عامل 
میزان ســود و مدت بازپرداخت آن بیش از ســایر 
عوامل مورد توجه ســرمایه گذاران قرار دارند ضمن 
اینکه در شرایط کنونی، مردم تمایل دارند برای حفظ 
ارزش دارایی های خود بازاری را برای سرمایه گذاری 
انتخــاب کننــد که ضمــن ســودآوری بالا خطر 
ســرمایه گذاری بسیار کمی هم داشته باشد. بلای 
نقدینگی اگر با طراحی ســازوکارهای حساب شده 
به سمت پروژه های عمرانی و صنعتی کشور سوق 
داده شود تبدیل به نعمت نقدینگی می شود. باتوجه 
به مزایای ذکر شده درباره طرح های پتروپالایشی، 
مشارکت مردم در تأمین مالی این پروژه ها نه تنها 
سود قابل قبولی برای آن ها دارد بلکه مشکل تأمین 
مالی طرح ها را نیز مرتفع می کند. طبق بررسی های 
انجام شده پروژه های پتروپالایشگاهی تعریف شده 
کشــور از جمله مروارید مکران، شــهید سلیمانی، 
لاوان، نگین مکران و پیشگامان سیراف در مجموع 
حدوداً ۳0 میلیارد دلار ســرمایه گذاری لازم دارند. 
بخشی از این سرمایه گذاری تاکنون در طرح ها انجام 
شده است. مطابق قانون پتروپالایشگاه ها حداقل به 
میزان معادل ۴.۵ درصد هزینه ســرمایه کل پروژه 
باید با اســتفاده از بازار سرمایه تأمین شود. با توجه 
به گفته های رئیس ســازمان بورس مبنی بر اینکه 
سال گذشته ۳00 هزار میلیارد تومان تأمین مالی 
از طریق اوراق در بازار ســرمایه برای دولت و ســایر 
بازیگران صورت گرفته است و تقریباً به همین میزان 
نیز شــرکت ها افزایش سرمایه داده اند، تأمین مالی 
این پروژه ها از بازار سرمایه امکان پذیر است.تأمین 
مالی این طرح ها با استفاده از ابزارهایی نظیر »پذیره 
نویسی عمومی سهام شرکت در حال احداث طرح، 
ثبت و پذیرش شــرکت سهامی عام پروژه، تشکیل 
صندوق سرمایه گذاری پروژه و نهایتاً انتشار اوراق 
قابل تبدیل به سهام« امکان پذیر است. پذیره نویسی 
موفق شرکت تجلی به مقدار 1,000 میلیارد تومان 
در بازار ســرمایه که سود خوبی نیز برای خریداران 
آن به همراه داشــت از جمله نمونه هایی اســت که 
تکرار مشــابه آن امکان تزریق نقدینگی به بخش 
مولد اقتصاد کشور را به همراه دارد.بازار سرمایه در 
سال های اخیر شاهد افزایش معاملات بوده است و 
در حال حاضر بیش از ۳۷ میلیون کد بورسی فعال 
وجود دارد. از این رو بهره گیری از ظرفیت بازار سرمایه 
و بورس در هدایت نقدینگی، جمع آوری سرمایه های 
خرد مردمی و به کارگیری آن در پروژه های تولیدی 
از ظرفیت های بالقوه بازار سرمایه در کشور است که 
از آن اســتفاده نمی شود. در هفته های اخیر مجید 
عشقی، رئیس سازمان بورس اظهار کرده است که 
تأمین مالی از بازار سرمایه ویژه بخش خصوصی از 
رویکردهای اولویت دار این ســازمان در سال جاری 
است. همچنین ایشان با اشاره به افزایش ۳ برابری 
انتشار اوراق شرکتی در سال 1۴01 نسبت به سال 
1۴00 تاکیــد کــرد: »هدف ما این اســت تا منابع 
نقدینگی موجود در کشــور را از طریق تأمین مالی 
در بازار سرمایه، به سمت تولید هدایت کنیم.«با توجه 
به شــرایطی که در بازار حاکم است سازمان بورس 
می توانــد نقش پررنگی در تأمین مالی پروژه ها ایفا 
کند و با فراهم آوردن بستر مناسب، میزان مشارکت 
مردمــی در تأمین مالی پروژه ای پتروپالایشــی را 
افزایــش داده و منابــع موجــود را جمع آوری و به 

سمت تولید مولد سوق دهد.

  زهرا  وثوقی  /  گروه انرژی 
رویترز به نقل از چند منبع آگاه در اوپک پلاس نوشت: 
عربستان سعودی که بزرگترین تولیدکننده عضو اوپک 
است، بیشترین انعطاف را برای افزایش یا کاهش تولید 
دارد و ایــن امر، به این کشــور قــدرت نفوذ بی مانندی 
بر بازار نفت بخشــیده اســت. با این حال، تاثیر کاهش 
تولید داوطلبانه عربستان سعودی بر قیمت های نفت، 
از زمان اعلام آن تاکنون بسیار اندک بوده است.شاهزاده 
عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی، پیش 
از ایــن، از قــدرت غافلگیری در مدیریت بازارهای نفت 
اســتفاده کرده بود. اما قیمت ها به دلیل نگرانی نسبت 
به ضعف اقتصاد جهانی و تاثیر آن بر تقاضا، تحت فشار 
کاهشی قرار گرفته اند.شاهزاده عبدالعزیز چند روز پیش 
از برگزاری نشست وزیران اوپک پلاس، به فروشندگان 
استقراضی که روی کاهش قیمت شرط می بندند، هشدار 
داده و به آنها گفته بود که مراقب باشند. این مقام سعودی، 
پس از نشست وزیران اوپک پلاس، این کاهش تولید را 
اعلام کرده و آن را "آب نبات چوبی سعودی" خوانده بود.

چهار منبع آگاه در اوپک پلاس که در میان هیات های 
نمایندگی کشورهایشان در گفت وگوهای اوپک پلاس 
حضور داشــتند، اظهار کردند که ایده کاهش تولید در 
زمان مذاکره درباره محدودیت عرضه مطرح نشد و آنها 
از جزئیات کاهش تولید عربستان سعودی در کنفرانس 
مطبوعاتی عصر یکشنبه مطلع شدند.یکی از این چهار 
منبــع آگاه گفت: هیچ اطلاعاتی درباره کاهش اضافی 
تولید پیش از کنفرانس مطبوعاتی، در میان گذاشته نشد. 
این، باز هم یک ســورپرایز دیگر بود.عربستان سعودی 

اعلام کرد که تولید خود را در ژوییه، 10 درصد معادل 
یک میلیون بشــکه در روز کاهش داده و به 9 میلیون 
بشــکه در روز می رســاند و ممکن است در صورت نیاز، 
این کاهش را عمیق تر کند. در همین حال، اوپک پلاس 
موافقت کرد که کاهش تولید را تا ســال ۲0۲۴ تمدید 
کند، اما برای کاهش جدید تولید در سال ۲0۲۳ وعده ای 
نداد.اوپک پلاس که شامل تولیدکنندگان عضو سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانشان نظیر 
روســیه اســت، حدود ۴0 درصد از نفت جهان را تولید 
می کند.علاوه بر کاهش تولید عربســتان، اوپک پلاس 
هدف تولید جمعی خود برای سال ۲0۲۴ را کاهش داد 
و 9 کشــور مشارکت کننده در کاهش تولید داوطلبانه 

آوریل، این کاهش را تا پایان سال ۲0۲۴ تمدید کردند.
امارات متحده عربی، سهمیه تولید بالاتری را که مدت ها 
به دنبال آن بود و باعث تنش بین این گروه و ابوظبی شده 
بود، دریافت کرد.در روزهای منتهی به نشســت چهارم 
ژوئــن، دو منبــع آگاه در اوپک پلاس گفته بودند: ایده 
کاهش بیشتر تولید کشورهای اوپک پلاس وجود دارد 
اما این ایده به مذاکرات جدی در وین منتهی نشد.یک 
منبع اوپک پلاس گفت: سعودی ها این بار می دانستند 
که نمی توانند دیگران را تحت فشار قرار دهند. امارات از 
سهمیه جدید راضی است و این یک آرامش بزرگ برای 
ســعودی ها است.یک منبع آگاه دیگر گفت: عربستان 
سعودی دریافته بود که جلب موافقت کشورهای دیگر 

مانند امارات متحده عربی و روســیه پیش از این دیدار، 
نسبت به کاهش بیشتر تولید تمایلی نشان نداده بودند، 
دشوار خواهد بود. با این حال، عربستان سعودی پس از 
دیدارهای طولانی، موفق شد اعضای دیگر اوپک پلاس 
که قادر نبودند طبق سهمیه، نفت تولید کنند به خصوص 
نیجریه و آنگولا را متقاعد کند که هدف تولید پایین تر 
برای سال ۲0۲۴ را بپذیرند.یک منبع اوپک پلاس گفت: 
سعودی ها این بار می دانستند که نمی توانند دیگران را 
تحت فشار قرار دهند. امارات از سهمیه جدید راضی است 
و این یک آرامش بزرگ برای سعودی ها است.شاهزاده 
عبدالعزیز پس از این جلسه گفت: گروه از دادن سهمیه 
به کشورهایی که قادر به عمل به آن نیستند، خسته شده 
اســت و روســیه باید درباره سطح تولید و صادرات خود 
شفاف باشد.به گفته منابع آگاه در اوپک پلاس، اهداف 
جدید برای آنگولا و نیجریه هنوز بالاتر از آن ســطحی 
است که این کشورها می توانند نفت تولید کنند و این 
به معنای آن است که آنها مجبور به کاهش تولید واقعی 
نیستند.روسیه که صادراتش با وجود تحریم های غربی، 
همچنان قوی مانده است، از انجام کاهش بیشتر تولید 
اجتناب کرد.معلوم نیست که آیا عربستان سعودی در 
گفت و گو با مقامات روسیه یا تولیدکنندگان آفریقایی، 
به کاهش تولید داوطلبانه احتمالی خود اشــاره کرده 
است تا آنها را متقاعد کند تا با توافقی گسترده تر موافقت 
کننــد. با این حال، اگر همه این تولیدکنندگان بتوانند 
تولید را ثابت نگه دارند یا کمی بیشتر تولید کنند، سود 
خواهند برد، به خصوص اگر کاهش قیمت عربســتان، 

باعث افزایش قیمت ها شود.

خبر ویژه

رییــس هیــات مدیره انجمن CNG کشــور گفت: جهــت جلوگیری از هر گونه 
مشــکل در پرداخت هزینه ســوخت CNG برای مردم عزیزمان، از شــورای پول و 
اعتبار مجددا درخواســت مســتثنی شدن جایگاه های CNG از پرداخت کارمزد 
تراکنش های کارتخوان را داریم.محســن جوهری اظهار داشــت: تصمیم شورای 
پول و اعتبار در رابطه با دریافت کارمزد از کارت خوان های جایگاههایی ســوخت 
CNG موجب جمع آوری کارت خوان ها خواهد شــد.وی افزود: متاســفانه علی 
رغم هشــدار ماه قبل  انجمن صنفی CNG کشــور جهت مستثنی کردن  جایگاه 
های سوخت CNG از  تصمیم شورای پول و اعتبار و تکذیب این تصمیم  توسط 

مدیرعامل شرکت به پرداخت، در اطلاعیه جدید بانک مرکزی خبری از مستثنی 
شدن جایگاههای CNG نیست .جوهری خاطرنشان کرد: طی مکاتبه ای با بانک 
مرکزی مستثنی شدن جایگاههای CNG را از این تصمیم درخواست کردیم که  
هیچ اعلام نظری  در این رابطه انجام نشده است.وی تصریح کرد: در جایگاههای 
سوخت امکان دریافت هیچگونه مبلغ مازادی بر پول سوخت وجود ندارد؛ اما در 
صورت اجرای این تصمیم دولت در اکثر مشاغل کشور،  مبلغ کارمزد با گران تر 
شدن کالاها یا خدمات از خریدار دریافت خواهد شد؛ بنابراین با توجه به شرایط 
بد اقتصادی مردم، دولت زمان خوبی را برای اجرای این کار انتخاب نکرده است.

رییس هیات مدیره انجمن CNG کشور  خبر داد؛

کارتخوان کنش   کارمزد ترا درخواست مستثنی شدن جایگاه های CNG از پرداخت 

یکی از صنعتگران مستقر در شهرک های صنعتی استان تهران پاسخ داد: 

چرا شهرک های صنعتی از نصب پنل های خورشیدی استقبال نمی کنند؟
  مریم بهنام راد/  گروه انرژی 

 صنایع مســتقر در شــهرک های صنعتی بهترین فرصت توسعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر هســتند و باید از آن اســتفاده بهینه شود به طوری که واحد های 
صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی نیازی به در نظر گرفتن زمین برای 
احــداث نیــروگاه ندارند چراکه می توانند به راحتی در بام ســوله ها پنل های 
خورشیدی نصب کرده و از برق تولیدی سود ببرند.هر چند به اعتقاد متولیان 
این بخش، اکنون خیلی از موانعی که بر سر راه فعالان انرژی های تجدیدپذیر 
وجود داشــته برطرف شــده و یا در حال برطرف شــدن اســت و از این پس 
سرمایه گذاران می توانند به راحتی در این بخش فعالیت کنند، اما این سوال 

مطرح می شود که چرا صنعتگران اجرای چنین طرحی را به تعویق می اندازند.در 
همین رابطه جلالی مقدم از صنعتگران مستقر در یکی از شهرک های صنعتی 
استان تهران  گفت: گرانی پنل های خورشیدی و هزینه جاری آن مانع بزرگی 
برای به کارگیری چنین ابزاری جهت تولید برق مورد نیاز واحد های صنعتی 
است.جلالی مقدم ادامه داد: دولت در مرحله نخست قرار بود با رائه تسهیلات 
کم بهره، شــرایط خرید این پنل های خورشــیدی را برای صنعتگران و تولید 
کنندگان فعال در شهرک های صنعتی فراهم کند، اما ارائه این تسهیلات به 
کُندی صورت می گیرد.به گفته این فعال صنعتی، از ســوی دیگر ابزار های 
تشــویقی برای هزینه کرد چنین نیروگاه هایی از ســوی دولت کافی نبوده و 

استقبال تولید کنندگان از راه اندازی نیروگاه ها به نسبت کم است. در همین 
رابطه علیرضا داد، مدیر کارگروه شهرک های صنعتی انجمن ساتکا در پاسخ به 
این سوالی که چه میزان انرژی در شهرک های صنعتی تولید می شود؟ گفت: 
تقریباً یک و نیم مگاوات نیروگاه روی ســوله ها در شــهرک های صنعتی زده 
شده است و پتانسیل چند صد مگاوات نیروگاه در شهرک های صنعتی کشور 
وجود دارد.وی میزان تولید برق را تا پایان سال 1۴0۲ چنین پیش بینی کرد 
و گفت: اگر شــرایط مطلوب باشــد واقعاً تولید صد مگاوات برای صنایع عدد 
بزرگی نیست. تولید صد مگاوات با راه اندازی ۴00- ۵00 نیروگاه با توجه به 

ظرفیت بالای شهرک های صنعتی قابل دستیابی است.

رئیس کمیسیون توسعه پایدار، محیط زیست و آب اتاق بازرگانی ایران :

 افغان ها از پاسخگویی 
در قبال هیرمند فرار می کنند

رئیس کمیســیون توســعه پایــدار، محیط 
زیســت و آب اتــاق بازرگانــی ایــران گفت: 
هیچوقت دیپلماســی تنها جواب نمی دهد و 
قدرت نرم و ســخت را باید پشــت دیپلماسی 
اعمال کنیم تا به نتیجه برسیم. دیپلماسی باید 
محور باشــد اما ما قدرت چانه زنی بهتری هم 
داریم.فرشــید شکرخدایی ، در ارزیابی رفتار 
کشــور افغانســتان در رهاسازی آب هیرمند 
به ســوی ایران اظهار داشــت: در حال حاضر 
همه کشــورهای خاورمیانه در حوزه آب های 
مــرزی دچــار چالش هســتند، مثلا ترکیه با 
عــراق، عــراق با ایران و ســوریه چالش دارند 
ولی مســئله ما با افغانســتان بیشتر حاد شده 
زیرا اصلا نمی دانیم باید با چه کســی مذاکره 
کنیم، زمانی که دولت افغانســتان مستقر شد 
به صراحت اعلام کردند که حقابه را پرداخت 
نمی کنــد و این موضع زمان طالبان هم ادامه 
پیدا کرده است.وی گفت: از جدایی افغانستان 
از ایران مدت زمان زیادی نگذشــته و بعد از 
اینکه انگلیســی ها اصرار کردند که افغانستان 
از ایران جدا شــود و کشــوری مستقل باشد، 
یکــی از مهم تریــن چالش هایی که پیش آمد 

همین موضوع حقابه هیرمند بود و همین امر 
منتهی به نوشتن توافقننامه ای شد که مقدار 
معینی از آب هیرمند به ســمت ایران جاری 
شود، اما اکنون افغان ها تنها به بند خشکسالی 
این توافق استناد می کنند در حالی که تصاویر 
ماهواره ای نشــان می دهد آب به اندازه کافی 
در این حوضه جاری اســت ولی اجازه بازدید 
از کارشناســان ایرانی داده نشد، بنابراین این 
مسئله موضوعی است که باید در سطوح بالاتر 
پیگیری شود و مقامات عالی دو کشور بیشتر 
مذاکره کنند.وی افزود: اکنون مشکل اصلی ما 
با کشور افغانستان متمرکز بر حوزه اختیارات 
و پاســخگویی است. واقعیت اینکه افغان ها از 
پاســخگویی طرفه می روند و به نظر می رسد 
کشور ما باید جدی تر ورود کند، البته مذاکراتی 
در زمینــه تفاهم نامــه و قراردادهای فیمابین 
صورت گرفته و برای سال های قحطی، کم آبی 
و خشکسالی رژیم طراحی شده، ایران مطمئن 
است که در افغانستان به اندازه کافی بارندگی 
صــورت گرفته و ایــن بهانه هایی که افغان ها 
مطرح می کنند که همچنان در خشکســالی 

هستیم واقعیت ندارد.

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت اظهار کرد:

بهینه سازی مصرف سوخت با توسعه خطوط 
لوله انتقال فرآورده های نفتی

مدیرعامل شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
با اشــاره به اینکه با توســعه خطوط لوله انتقال 
فرآورده های نفتی در کشور و کاهش حمل ونقل 
جاده ای در این بخش، مصرف ســوخت بهینه 
می شــود، گفت: اکنون پروژه های خوبی برای 
ســاخت خطوط لوله جدید انتقال فرآورده های 
نفتی در جریان است.حسین آبنیکی با بیان اینکه 
استفاده از حمل ونقل ریلی به جای حمل ونقل 
جــاده ای برای جابه جایــی فرآورده های نفتی 
به کاهش مصرف ســوخت منجر خواهد شــد، 
اظهار کرد: حرکت به سمت استفاده از خطوط 
لولــه علاوه بر صرفه اقتصادی با کاهش مصرف 
سوخت، آلودگی زیست محیطی کمتری را نیز به 
دنبال دارد.وی افزود: اکنون پروژه های متعددی 
در این حوزه تعریف شــده است که البته کافی 
نیســت و باید توسعه بیشتری یابد.مدیرعامل 
شرکت بهینه سازی مصرف سوخت با تأکید بر 
اینکه در زمینه سوخت رســانی به نیروگاه ها و 
صنایع عمده نیز احداث خطوط لوله باید مورد 
توجــه قرار گیرد، ادامــه داد: هم اکنون بخش 
قابل توجهی از سوخت مایع مورد نیاز نیروگاه ها 
و صنایــع از طریــق حمل ونقل جاده ای تأمین 

می شود که علاوه بر ایمنی پایین و ایجاد آلودگی 
زیست محیطی، هزینه های بالای اقتصادی نیز 
دارد.آبنیکــی گفت: این در حالی اســت که با 
استفاده از خطوط لوله و با هزینه بسیار پایین تری 
می توانیم سوخت مایع و انواع فرآورده های نفتی 
را در کشور جابه جا کنیم و مصرف سوخت نیز 
کاهش یابد.وی در ادامه  با اشاره به اینکه توسعه 
خطوط لوله انتقال فرآورده های نفتی در دولت 
ســیزدهم جدی تر دنبال می شود، افزود: وزارت 
نفت اخیراً پروژه هایی تعریف کرده است و باید 
تلاش کنیم انتقال تمامی فرآورده های نفتی را به 
سمت خط لوله ببریم تا هم صرفه جویی سوخت 
داشــته باشــیم و هم کار ساده تر و روان تر انجام 
شود.در این زمینه با استفاده از منابع حاصل از 
صرفه جویی در مصرف ســوخت در قالب ماده 
1۲ طرح هایی تعریف شــده بود. هم اکنون نیز 
طرح هایی در دست اقدام است تا بتوانیم از محل 
سوخت صرفه جویی شده برای ساخت خطوط 
لوله جدید استفاده کنیم.البته برای استفاده از 
منابــع حاصل از صرفه جویی مصرف ســوخت 
باید مصوبه شــورای اقتصاد اخذ و این مصوبه 

ابلاغ شود.
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5بانک و بیمه

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای سمنان در 
نشست خبری با اصحاب رسانه و مطبوعات:

 140 اقدام برای عبور موفق 
 از پیک بار تابستان 

توسط وزارت نیرو تدوین شد
ســمنان / گروه اســتان ها: نخســتین نشست 
خبــری مدیــران عامل صنعت برق اســتان با 
حضور  تعدادی از معاونین و مدیران شرکتهای 
برق منطقه ای و توزیع نیروی برق و جمعی از 
خبرنگاران و اصحاب رسانه،با محوریت عبور از 
اوج بار تابســتان و به منظور تشریح برنامه های 
گذر از پیک بار تابســتان برگزار شــد.مهندس 
مجید وفایی مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای 
ســمنان در این نشست اظهار کرد: 1۴0 اقدام 
کاربردی برای عبور موفق از پیک بار تابســتان 
توســط وزارت نیرو تدوین شده است.وی بیان 
کــرد: همــه این 1۴0 اقدام بر محوریت تولید و 
تأمین برق پایدار اســت تا بتوانیم عبور موفق 
از پیک بار داشــته باشــیم و همچنین اقدامات 
تشــویقی خوبــی برای مدیریــت مصرف برق 
در نظر گرفته شــده اســت.مدیر عامل شرکت 
برق منطقه ای ســمنان افزایش سطح پایداری 
شــبکه ،افزایش ظرفیت نیروگاههای حرارتی 
و مدیریــت بــار  را از مهمترین اقدامات صنعت 
برق و شرکت برق منطقه ای سمنان برای گذر 
موفق از پیک بار تابســتان سال جاری برشمرد 
.مهندس وفایی بر ضرورت لزوم صرفه جویی در 
مصرف برق در ایام پیک بار در تابستان امسال 
تاکید و اظهار داشــت : برای گذر از این دوران 
نیازمنــد همراهی و همکاری مردم در مصرف 
بهینــه برق در بخش خانگی و صاحبان صنایع 

بزرگ وکوچک در بخش تولید می باشیم .

تقدیر مسئولان نگین شهر از 
مخابرات شهرستان آزادشهر 

گلســتان / گروه اســتان ها:  امام جمعه، 
شهردار واعضای شورای شهر نگین شهراز 
مخابرات شهرستان آزادشهر تقدیر کردند. 
امام جمعه ، شهردار واعضای شورای شهر 
نگین شــهر از تلاشــهای صورت گرفته 
توســط مخابرات شهرســتان آزادشهر 
وخدمت رســانی مناســب این مجموعه 
تشــکر کرده و ابراز رضایت داشتند.امام 
جمعه ، شــهردار واعضای شــورای شهر 
نگین شــهر با حضــور در دفتر مهندس 
ممشلی رئیس اداره مخابرات شهرستان 
آزادشــهر از عملکــرد مخابرات در نگین 
شــهر تقدیــر وتشــکرنموده  وبرقراری 
ارتباط درمناطق روســتایی و دور افتاده 
را از اقدامات بســیار مهــم مخابرات در 
چند ســال اخیر عنــوان کردند .در این 
دیدار  امام جمعه نگین شهر ضمن اعلام 
رضایــت از عملکردمطلــوب مخابرات 
گفت؛ انصافاً عملکرد مجموعه مخابرات 
تــا کنون بدون نقص بــوده هر مطالبه و 
درخواســتی که به مخابــرات منعکس 
 نمــوده به صورت مطلوب منتج به نتیجه 

شده است.

معاون بهزیستی استان گلستان:

اورژانس اجتماعی نوزاد 
رهاشده را ساماندهی کرد

گلستان / گروه استان ها: معاون اجتماعی 
بهزیستی گلستان گفت: با گزارش کلانتری 
1۳ شهید رجایی شهر گرگان نوزاد رها شده 
اعــلام و با مداخلــه همکاران تیم اورژانس 
اجتماعی ســاماندهی شد.مریم معصومی 
گفت:  با گزارش کلانتری 1۳ شهید رجایی 
شهرســتان گرگان نوزاد رها شده اعلام و با 
مداخله همــکاران تیم اورژانس اجتماعی 
ساماندهی شد.وی افزود: این نوزاد 10 روزه 
پس از هماهنگی با قاضی کشــیک تحویل 
بهزیستی شده است.معصومی اظهار داشت: 
هم اکنون این نوزاد پسر جهت سیر مراحل و 
انجام آزمایشات اولیه در مرکز درمانی بوده و 
پس از آن به شیرخوارگاه حضرت زهرا)س( 
بهزیستی منتقل می شود.معاون اجتماعی 
بهزیســتی گلستان تصریح کرد: گسترش 
فقر فرهنگی و آسیب های اجتماعی یکی از 
مهمترین علل این اتفاقات بوده که نیازمند 
همراهی و مداخله جدی تمام دستگاه های 

متولی است.

لرســتان / گروه اســتان ها: مدیر کل 
بنیاد مسکن لرستان گفت: مهمترین 
فعالیت های حوزه عمرانی روســتایی 
شــامل تهیه و اجرای طرح های هادی 
روســتایی، اجــرای برنامه توســعه 
اقتصادی، اشــتغالزایی و طرح توسعه 
پایدار منظومه روســتایی اســت.پویا 
تابعــی اظهار کــرد: همچنین تعداد 
روســتاهای بــالای ۲0 خانوار دارای 
طرح اســتان هزار و ۵۷۵ روستا است 
کــه درصد تهیه طرح در روســتاهای 
بالای ۲0 خانوار در استان 100 درصد 
می باشــد.تابعی تصریح کرد: در بخش 
عمرانی روســتایی نیز 88۴ روستای 
اســتان از طرح هادی بهره مند شــده 

که ۵۶ درصد از روســتاها را شــامل 
می شــود.وی ادامــه داد: توســعه و 
عمــران در روســتاها نقش مهمی در 
اقتصاد، اشــتغال، درآمد روســتائیان 
دارد چــرا کــه با توجه به ظرفیت های 
مهمی که در روستاها واقع شده است، 
ایجاد امکانات و زیرساخت ها می تواند 
علاوه بر جلوگیری از مهاجرت روستا به 
شهر، سبب مهاجرت معکوس نیز شود.

مدیرکل بنیاد مسکن لرستان تصریح 
کرد: فرآیند توسعه روستایی موضوعی 
بســیار مهم است که طی این سال ها 
توسط بنیاد مســکن انقلاب اسلامی 
اجرا شده است.وی افزود: ظرفیت های 
غنی اقتصادی در روســتاهای استان 

فرصتی اســت تا شــرایط را برای این 
ظرفیت هــا فعال کــرد و در این میان 
اجــرای طرح های توســعه و عمرانی 

می تواند نقش مهمی در پیشــبرد این 
اهداف و تســریع در روند اســتفاده از 
ظرفیت ها داشــته باشد.تابعی عنوان 

کرد: در سطح روستاهای استان 1۵۳ 
هــزار واحد مســکونی وجود دارد که 
تاکنون 8۷ هزار و 8۵8 ســند مالکت 
برای آنها صادر شده و میانگین درصد 
ســند برای واحدهای روســتایی ۵۷ 
درصد است.وی اظهار کرد: در راستای 
بهسازی روستاهای هدف گردشگری 
و روســتاهای دارای بافت باارزش در 
اســتان نیز، تهیه طرح در روستاهای 
هدف گردشگری در چهار روستا انجام 
شده و این طرح نیز در دو روستا به اجرا 
درآمده است که علاوه بر این موارد نیز 
اجرای طرح در روستاهای دارای بافت 
باارزش در اســتان در یک روستا انجام 

شده است.

کل بنیاد مسکن استان لرستان خبر داد؛ مدیر 

اجرای طرح توسعه پایدار منظومه روستایی در لرستان

5
جزئیات عرضه اولیه گروه مالی 

شهر منتشر شد
 جزئیات عرضه اولیه گروه 
مالی شــهر منتشر شد و با 
توجــه بــه اختصــاص 
حداکثر هشت هزار سهم 
به هر کد و با سقف قیمتی 
18۴ تومانی، حداکثر نقدینگی لازم برای خرید 

این عرضه اولیه 1,۴۷۲,000 تومان است.
تعــداد ۳.9۶0.000.000 ســهم معــادل 1۲ 
درصد از سهام شرکت گروه مالی شهر به عنوان 
ششــصد و چهارمین شرکت پذیرفته شده در 
بخش “سرمایه گذاری ها” و گروه و طبقه “سایر 
واســطه گری های مالی” با کد صنعت “۵۶99” 
و در فهرســت نرخ های بازار دوم بورس اوراق 
بهادار تهران در نماد »وشــهر« به شــیوه ثبت 
ســفارش جهت کشــف قیمت در روز یکشنبه 
۲1 خــرداد ماه عرضه خواهد شــد. همچنین 
ورود ســفارش فقط با کد معاملاتی و در دوره 
زمانــی و محدوده قیمتی تعیین شــده جهت 
ثبت ســفارش امکان پذیر بوده و ورود سفارش 
به صورت گروهی مجاز نیســت. همه مشتریان 
برخط نیز می توانند با توجه به شرایط ذکر شده 

نسبت به ورود سفارش اقدام کنند.

 پرداخت بیش از 440 میلیارد ریال 
وام قرض الحسنه ازدواج و 

فرزندآوری در موسسه اعتباری ملل
 موسسه اعتباری ملل در 
از  اردیبهشــت ماه بیش 
۴۴0 میلیــارد ریــال وام 
قرض الحســنه ازدواج و 
پرداخــت  فرزنــدآوری 
نمود. این موسسه در راستای ایفای مسئولیت 
اجتماعی و بر اساس دستورالعمل بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی در اردیبهشت ماه به 1۷۶ 
نفــر از جوانان عزیز به مبلغ ۳۴8/100 میلیون 

ریال وام قرض الحسنه ازدواج پرداخت نمود.
این گــزارش می افزاید: موسســه اعتباری ملل 
بــه منظــور افزایــش جمعیت بــه 1۶۴ نفر به 
مبلغ 9۷/۷00 میلیون ریال وام قرض الحســنه 
فرزندآوری پرداخت کرد. ضمناً این موسسه مبلغ 
۲۳/۵00 میلیون ریال تسهیلات ودیعه مسکن به 

حساب ۵۳ نفر از مستاجرین واریز نمود.

اخبار

دومین جلسه سال 140۲ هیات 
عامل پست بانک ایران برگزار شد

 دومین جلسه هیات عامل 
پست بانک ایران در سال 
1۴0۲ در بعــداز ظهر روز 
چهارشــنبه 1۷ خرداد به 
ریاست دکتر بهزاد شیری 
مدیرعامل بانک و با حضور معاونین برگزار شد.
در این جلسه پیرامون دستور کارهای مطروحه 
اتخــاذ تصمیم و هر یــک از اعضاء دیدگاه ها و 
نظرات خود را بیان کردند. در پایان دکتر شیری 
مدیرعامل بانک رهنمودهای لازم را ارائه کرد.

ح کرد؛ مدیر عامل بیمه رازی مطر

بیمه گری هوشمند از چرخش های 
استراتژیک بیمه رازی

 مدیرعامــل بیمــه رازی 
از  وضعیــت  تغییــر 
و  ســنتی  بیمه گــری 
متعــارف بــه بیمه گری 
هوشــمند را یــک تحول 
ضروری، الزام آور و رمز بقای شــرکت های بیمه 

در آینده نزدیک تلقی کرد.
علــی جبــاری- مدیرعامل بیمه رازی در ادامه 
برگزاری جلســات درون سازمانی با واحدهای 
فنی و غیرفنی بیمه رازی، با همکاران، مدیران 
و سرپرست معاونت برنامه ریزی و نوآوری دیدار 

و گفت وگو کرد.
در ایــن دیدار، جباری خاطرنشــان کرد: یکی 
از چرخش هــای بســیار مهم پنــج چرخش 
اســتراتژیک توجــه ویژه بــه تغییر وضعیت از 
بیمه گــری ســنتی و متعارف بــه بیمه گری 
هوشــمند است که از آن می توان به یک تحول 
ضروری، الزام آور و رمز بقای شــرکت در آینده 

نزدیک تلقی کرد.
مدیرعامل بیمه رازی ادامه داد: ورود ســریع، 
دقیق و کامل حوزه فناوری اطلاعات به کسب 
و کار بیمه ای، جهت ارائه خدمات نوین، سریع 
و انعطــاف پذیــر در حــوزه بیمه گری و … به 

بیمه گذاران است.

توسعه همکاری های بیمه ای و سرمایه گذاری تامین سرمایه تمدن و بیمه البرز
درحاشــیه پانزدهمین نمایشگاه صنعت مالی، مدیر عامل شرکت 
تامین سرمایه تمدن و مدیرعامل بیمه البرز و تفاهم نامه همکاری 

در حوزه خدمات بیمه ای و سرمایه گذاری امضا کردند.
علــی بیــگ زاده مدیرعامــل شــرکت تامین ســرمایه تمدن در 
حاشــیه امضــای این تفاهم نامه گفت: ایــن تفاهم نامه در جهت 
بررســی امکان عرضه محصولات بیمه ای در شــعب سوپر مارکت 
هــای مالــی تامین ســرمایه تمدن و عهده دار شــدن قســمتی 
 ازمدیریت دارایی شــرکت بیمه البرز توســط تامین سرمایه تمدن 

انجام می شود .
وی در ادامه صحبت های خود صنعت بیمه، بازار ســرمایه و بانک 
را ســه قطب اصلی مالی در کشــور خواند و گفت: اگرچه رســالت 
صنعت بیمه رسالت متفاوتی است اما ارتباط تنگاتنگ و نزدیکی 
با بازار ســرمایه دارد چراکه منابع جمع آوری شــده توسط شرکت 
های بیمه باید به نحو مناســبی براســاس دستورالعمل های بیمه 
مرکزی، سرمایه گذاری شود و یکی از زمینه های اصلی این سرمایه 

گذاری، بازار سرمایه است.
مدیرعامل تامین ســرمایه تمدن ادامه داد: صنعت بیمه می تواند 

با وجوهی که در اختیار دارند به صورت غیرمســتقیم در صندوق 
های موجود در بازار ســرمایه نظیر صندوق های با درآمد ثابت یا 

صندوق های سهمی سرمایه گذاری کنند.
وی تاکید کرد: ازطرف دیگر بسیاری از شرکت های پذیرفته شده 
در بازار ســرمایه براســاس مقررات شورای عالی بیمه نیاز است که 
دارایی های خود را بیمه کرده و از خدمات بیمه در بخش دارایی 

ها و منایع انسانی استفاده کنند.
دکتر علی بیگ  زاده توضیح داد: همچنین برخی اوراق و ابزارهای 
تامین مالی مانند اوراق بیمه اتکایی نیز در این بین وجود دارد که 
در واقع اوراقی هســتند که شــرکت های بیمه منتشر می کنند تا 
بخشی از موضوع ریسک خود را تحت عنوان این اوراق و از طریق 

بازار سرمایه عرضه کرده و پوشش دهند.
به گفته مدیرعامل تامین سرمایه تمدن می توان دید که مجموعه 
های بیمه ای و بازار سرمایه زمینه های اشتراک زیادی با یکدیگر 

دارند.
وی در بخــش دیگــری از صحبــت های خود به موضوع بیمه های 
عمرو ســرمایه گذاری اشــاره کرد و گفت: بیمه نامه های عمر و 
سرمایه گذاری با قراردادهای بلندمدت به بیمه گذاران عرضه می 
شود که وجوه حق بیمه را از بیمه گذاران دریافت و برای سرمایه 
گذاری این وجوه نیازمند یک ســرمایه گذاری حرفه ای هســتند و 
نهادهای مالی بازار سرمایه و به طور ویژه تامین سرمایه ها مجوز 
اینگونه سرمایه گذاری ها را دارند که می تواند یاریگر شرکت های 

بیمه ای در حوزه سرمایه گذاری باشند .

اخبار

اداره کل اعتبارات پســت بانک ایران از رشــد 1۳ درصدی مبالغ 
گشایش اعتبارات اسنادی داخلی و ضمانت نامه های صادره بانک تا 
پایان اردیبهشت سال جاری نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 
خبر داد و افزود: با ارزیابی ماهانه مدیریت شعب استان ها و مناطق 
تهران، در دو ماهه گذشته ضمانت نامه های صادره 1۶ درصد نسبت 

به مدت مشابه درسال 1۴01رشد داشته است.
بر اساس گزارش اداره کل اعتبارات بانک، مدیریت شعب استان ها 
و مناطــق تهران، ۵0 درصد تعهدات بانک، برای صدور ضمانتنامه 
و گشایش اعتبارات اسنادی داخلی را بر طبق اهداف کمی، پایش 
و پویش بانک در سال 1۴0۲ محقق کرده اند و تا پایان اردیبهشت 
مــاه بیــش از دو هــزار و ۲8۲ فقره ضمانت نامه به مبلغ بیش از 1۲ 
هزار و ۳۵8 میلیارد ریال در شعب بانک صادر شده است که نسبت 

به پایان اردیبهشــت ماه ســال گذشــته به ترتیب ۴۲ و 1۶ درصد 
رشد را نشان می دهد.

بر اســاس این گزارش، مدیریت شــعب منطقه شرق تهران ۳۴٫۷ 
درصــد از ۵0 درصــد کل عملکــرد تعهدات )صــادره( در صدور 
ضمانتنامه و گشایش اعتبارات اسنادی داخلی تا پایان اردیبهشت 
ماه گذشــته را محقق کرده اســت و مدیریت شعب استان اصفهان 
و کردستان با 11٫۴ و ۷٫1 درصد در رتبه های بعدی قرار دارند.
بر اساس این گزارش، قزوین با 1۷۴درصد تحقق عملکرد تعهدات 
)صادره( مطابق اهداف کمی پایش و پویش بانک تا پایان سال، در 
صدر کشــور و مدیریت شــعب استان های چهارمحال و بختیاری و 
ســمنان به ترتیب با 1۲۴ و 90 درصد تحقق در رتبه دوم و ســوم 

قرار دارند.

گشایش اعتبارات اسنادی داخلی و ضمانت نامه های صادره پست بانک ایران تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری رشد 13 درصدی مبالغ، 

خبر  ویژه

استانها

گهی تحدید حدود اختصاصی آ
پیــرو آگهــی تحدیــد حــدود قبلــی کــه بموجــب مقــررات مــاده ١٤ قانــون ثبــت منتشــر گردیــده اینــک 
بــر حســب درخواســت واصلــه مســتند بــه مــاده مذکــور و مــاده 61 آئیــن قانــون ثبــت تحدیــد حــدود 

: یکقســمت از امــاک واقــع در بخــش 3 حــوزه ثبتــی ایــن واحــد بشــرح زیــر
ــر  ــه منوچه ــق ب ــمر متعل ــه کاش ــش س ــی بخ ــی از 20 اصل ــاک 1012 فرع ــن پ ــه زمی ــک قطع ــدانگ ی شش
زنــد حســن و غیــره در مورخــه 1402/4/21 ســاعت 9 صبــح تحدیــد حــدود انجــام  ضیائــی عاقــل فر

خواهــد شــد. 
لــذا بموجــب مــاده 14 قانــون ثبــت امــاک بــه صاحبــان امــاک و مجاوریــن شــماره هــای فــوق الذکــر 
ر بــالا در محــل حضــور بهــم رســانند.  بوســیله ایــن آگهــی اخطــار میگــردد کــه در روز و ســاعت مقــر
نباشــند  حاضــر  مغــرر  موقــع  در  آنهــا  قانونــی  نماینــده  یــا  امــادک  صاحبــان  از  یــک  هــر  چنانچــه 
مطابــق مــاده 15 قانــون مزبــور ملــک مــورد آگهــی بــا حــدود اظهــار شــده از طــرف مجاوریــن تحدیــد 
خواهــد شــد و اعتراضــات مجاوریــن نســبت بــه حــدود و حقــوق ارتفاقــی و نیــز صاحبــان امــاک کــه 
در موقــع مقــرر حاضــر نبــوده انــد مطابــق مــاده 20 قانــون ثبــت فقــط تــا ســی روز از تاریــخ تحدیــد 
حــدود پذیرفتــه خواهــد شــد و در اجــرای تبصــره 2 مــاده واحــده قانــون تعییــن تکلیــف پرونــده 
ــاه  ــرف یکم ــت ظ ــه اداره ثب ــی ب ــم کا ناراض ــخ مری ــت از تاری ــی بایس ــن م ــی ، معترضی ــرض ثبت ــای معت ه
دادخواســت اعتــراض خــود 010ه مــه حــه لصــاح قضایــی تقدیــم و گواهــی لازم از مربــع مذکــور اخــذ 

و بــه ایــن اداره تســلیم نماینــد.
کاشمر - احمد جهانگیر ک  رئیس ثبت اسناد و املا
م / الف 1۲1

مفقودی
انتظامــی  شــماره  بــه  جانــگان    - ســواری  خــودرو  ســبز  بــرگ 
 1398 مــدل  روغنــی    - ســفید  رنــگ  بــه   88 ج   266   -  86
شاســی  شــماره   *JL478QEE*JC9AC104993 موتــور  شــماره 
مفقــود  زیــاری  اصغــر  علــی  بــه  متعلــق    NAS921200K5722039

باشــد. مــی  ســاقط  اعتبــار  درجــه  از  و  گردیــده 

مفقودی
ســند کمپانــی خــودرو ســواری پــژو -  پــارس بــه شــماره انتظامــی 86 -  
783 ب 95 بــه رنــگ نقــره ای -  متالیــک مــدل 1383 شــماره موتــور 
12483103907 شــماره شاســی 83811685 متعلــق بــه ابوالقاســم 

افضــل مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد. 

ابلاغ 
ــو طــی  زانــه مرشــد ل ــا. توجــه بــه اینکــه خانــم فر آقــای کاظــم ســلطانی فرزنــد مهــدی ب
دادنامــه شــعبه 23 مشــهد بــه کاســه 0101177حکــم بــه طــاق از شــما اخــذ نمــوده 
اســت بــه شــما ابــاغ مــی گــرد ظــرف یــک هفتــه پــس از رویــت روزنامــه بــا مراجعــه بــه 
ادرس دفتــر خانــه طــاق 42 مشــهد بــه آدرس مشــهد وکیــل آبــاد 29 پــاک 55 نســبت 
ــز ثبــت طــاق  بــه ثبــت طــاق اقــدام نماییــد بدیهــی اســت در صــورت عــدم حضــور نی

انجــام خواهــد شــد.
عباس تشکری - دفتر طلاق 4۲ مشهد

مفقودی 
ســند کمپانــی و بــرگ ســبز خــودرو ســواری پــژو پــارس بــه شــماره 
 1385 مــدل  ای  نقــره  رنــگ  بــه   44 د   539   -  86 انتظامــی 
 19348948 شاســی  شــماره   12485028548 موتــور  شــماره 
اعتبــار  از درجــه  و  گردیــده  مهتــاب شــاهب مفقــود  بــه   متعلــق 

ساقط می باشد. 

کید کرد؛ معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه تا
ح های پژوهشی بر اساس نیازهای شرکت فولاد مبارکه لزوم رتبه بندی طر

اصفهان / گروه استان ها: معاون تکنولوژی شرکت فولاد مبارکه در اولین نشست کمیته عالی مرکز نوآوری 
فولاد مبارکه دانشگاه صنعتی گفت: دانشجویان و اساتید در تمامی رشته های مختلف تحصیلی می توانند 
بر اساس علاقه و تخصص خود با مرکز نوآوری فولاد مبارکه همکاری داشته باشند.محمد ناظمی هرندی، 
معاون تکنولوژی شــرکت فولاد مبارکه اظهار داشــت: بر اســاس نیازهای فولاد مبارکه طرح های پژوهشی 
دانشجویان رتبه بندی و اولویت بندی می شود و بر مبنای اولویت، عدد-هزینه طرح تعیین و تعریف می شود 
و بر این اســاس می توانیم میزان و نوع حمایت از طرح های پژوهشــی را مشــخص و تعیین کنیم.وی افزود: 

دانشجویان دانشگاه و اساتید در تمامی رشته های مختلف تحصیلی می توانند بر اساس علاقه و تخصص 
خود با مرکز نوآوری فولاد مبارکه همکاری داشته باشند.معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در ادامه بر اهمیت 
رویکرد مسئولیت اجتماعی و حمایت اجتماعی از پژوهش در شرکت فولاد مبارکه اشاره کرد و بیان داشت: 
ترویج الگوی حمایت فولاد مبارکه از طرح های پژوهشــی در جهت حمایت از دانشــجویان و اســاتید بسیار 
مهم است. ما باید بتوانیم به عنوان شهروند در حوزه مسئولیت اجتماعی اثرگذار باشیم و باید رویکرد شرکت 

فولاد مبارکه در جهت حمایت از پژوهش در جامعه علمی و صنعتی کشور را تقویت کنیم.
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مدیر عامل ذوب آهن از نقش »ذوب« در توسعه زیر ساخت ریلی کشور خبر داد
اصفهــان / گروه اســتان هــا: ذوب آهن 
اصفهــان به عنوان بنیانگذار تولید فولاد 
در ایران با تلاش و کوشــش شبانه روزی 
کارکنــان  خــود طی ســال های اخیر و 
در شــرایط سخت تحریم، دستاوردهای 
قابل توجهی در راستای برآورده ساختن 
نیازهای کشــور در عرصه های گوناگون 
به ثبت رسانده است.بررسی ها نشان می 
دهد قیمت هر سهم ذوب آهن اصفهان در 
میانه آبان ماه سال گذشته پس از طی یک 
مسیر نزولی ، در ریل صعود قرار گرفت و 
روند مثبت آن در روزهای اوج بازار ســال 
جاری به محدوده ۵۶۷ تومانی رســیده 
اســت.از این رو  هم اکنون به واسطه این 
صعود 189 درصدی، این سوال جدی در 
ذهن ســرمایه گذاران شکل گرفته است 
که آیا »ذوب« بر روی تابلوی معاملات باز 
به رشــد بیشتری دست می یاید؟ مهدی 
کوهی مدیرعامل ذوب آهن اصفهان طی 
مصاحبه خود نشــان داد که پاســخ این 
ســوال، مثبت است.مهدی کوهی گفت: 
اولیــن پروژه در صف بهره برداری، پروژه  
پلنت اکسیژن است که از سال 9۲  کلید 
خورد و  هم اکنون از  پیشرفت 99درصدی 
برخوردار اســت و در تابستان مورد بهره 
بــرداری قــرار می گیرد.   وی افزود: دیگر 
پروژه هایی که طی سال جاری، ذوب آهن 

در صدد افتتاح آنها است پروژه ی LF۳ و 
LF۱  می باشــند که به ترتیب 8۴ درصد 
و ۵8 درصد پیشــرفت داشــته اند. از بین 
پروژه های مذکور LF۱ تعمیر کوره پاتیلی 
شماره یک است و پروژه دیگر احداث کوره 
پاتیلی شماره ۳ است. انتظار می رود که 
این دو پروژه نیز تا دهه فجر ســال جاری 
به بهره برداری برسد.  به گفته مدیر عامل 
ذوب آهن اصفهان دیگر پروژه ای که این 

شرکت به تازگی آغاز کرده است، پروژه ی 
بازسازی باتری شماره ۲ کُک سازی است. 
بازسازی باتری یاد شده تاکنون ۶ درصد 
پیشرفت دارد و انشاا... در برنامه های سال 
جاری و ســال آینده  این پروژه عملیاتی 
خواهــد شــد. به  گفتــه وی این پروژه 8 
آبــان 1۴01 شــروع شــده و در صورت 
پیشــرفت به موقــع در بهمن ماه 1۴0۳ 
به منصه ظهور خواهد رســید.مدیرعامل 

ذوب آهــن اصفهــان در ادامه به فعالیت 
های زیســت محیطی این شرکت اشاره 
کرد و تصریح نمود : قدم بعدی ما تکمیل 
تاسیسات فاضلاب شهرهای فولادشهر، 
ایمان شهر و فلاورجان است. وی ادامه داد 
 BOT دستیابی به این هدف که به روش :
انجام خواهد شد از طریق شرکت مپنا به 
عنوان بزرگترین شرکت آب شیرین کن در 
غرب آسیا انجام می شود.  پروژه تاسیسات 

فاضلاب ســه شــهر یاد شده  ۷0 درصد 
پیشرفت دارند که در پایان سال 1۴0۲ 
و تصفیه خانه تکمیلی پساب این شهرها 
نیز  به بهره برداری خواهد رسید.مهدی 
کوهــی اضافه کرد : یکــی از پروژه های 
اساســی ما کــه در روند بهبــود تولید 
اثرگذار است، بازسازی کائوپرهای کوره  
بلند شماره ۲ است که انشاا... در مهرماه 
اجرا می شــود.مهدی کوهی در ادامه به 
نقش ذوب آهن اصفهان در توسعه حمل 
و نقل ریلی کشــور اشــاره کرد و افزود 
: در جلســه مدیران عامل شــرکت های 
قطار شــهری کشور که چندی پیش در 
مشهد برگزار شد نیازهای ریلی متروهای 
کلان شهرهای مختلف مورد بررسی قرار 
گرفت و  اعلام نمودیم ذوب آهن تامین 
کننده کامل ریل مورد نیاز آنها اســت. 
در کنار ریل، آرک معدن نیز برای  ایمن 
سازی معادن کشور در این کارخانه تولید 
می شــود.مهدی کوهی با اشاره به اینکه 
ذوب آهــن اصفهان نیــاز ریلی راه آهن 
جمهوری اســلامی و شرکت زیرساخت 
را نیز تامین می کند، خاطرنشــان کرد 
: تولید 100 هزار تن ریل تا پایان ســال 
جاری در برنامه شرکت قرار دارد   و ۶0 
هزار تن از این محصول نیز در محورهای 
ریلی اقصی نقاط کشور نصب شده است.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
استان سمنان:

 همکاری بانک ها در گذر از 
پیک بار تابستانی موثر است

ســمنان / گروه اســتان ها: مدیرعامل شرکت 
توزیع برق استان سمنان در نشست کمیسیون 
هماهنگی بانک ها که با ریاست استاندار سمنان 
برگزار شــد حضور یافته و موضوعات مرتبط با 
نحــوه همکاری و مدیریت مصرف برق را تبیین 
و تشریح کرد.سیدمحمد حسینی نژاد در جمع 
مدیران بانک های استان بیان داشت: در استان 
سمنان نزدیک به ۴00 هزار اشتراک برق وجود 
دارد که از این تعداد بالغ بر ۲۲0 انشعاب مربوط 
به بانک ها می باشد.وی به نقش مهم بانک ها از 
نظر روانی در بین عموم مردم و همچنین کاهش 
مصرف برق در ســاعات اوج بار روز اشــاره کرد: 
و گفت: تنظیم میزان روشــنائی، استفاده از نور 
طبیعی به جای نور لامپ، تنظیم ترموســتات 
کولرهــای گازی بــر روی دمای رفاه ۲۴ درجه 
ســانتی گراد و اســتفاده از دور کند کولرهای 
آبی و خاموش نمودن روشــنایی تزئینی ورودی 
بانک ها و خاموش کردن وســایل غیرضروری، 
به عنوان مهمترین مشارکت بانک ها در مصرف 
بهینه برق به شــمار می رود.حسینی نژاد اظهار 
داشــت: اســتفاده از مولد برق اضطراری توسط 
ادارات به ویژه بانک ها در ســاعات اوج مصرف 
علی الخصوص ســاعت 11 صبح تا پایان وقت 
اداری یــک ضرورت اســت و ایــن مهم با توجه 
بــه رویت پذیــری دیزل ژنراتورها، مورد رصد و 
اعلام گزارش به مراجع عالی اســتان و کشــور 
خواهــد بود.وی در پایــان تصویب نامه هیئت 
وزیــران درخصوص صرفه جویی مصرف انرژی 
در ساختمان های اداری را مورد تاکید قرار داد و 
یادآور شد: کلیه دستگاه های اداری به ویژه بانک 
ها براساس مصوبه هیئت وزیران باید در ساعات 
اداری به نسبت سال 1۴00 به مقدار ۳0 درصد و 
خارج از ساعات اداری به میزان ۶0% از بار مصرفی 
خود را کاهش دهند.خاطرنشــان می سازد: در 
پایان این نشست استاندار سمنان با تاکید بر لزوم 
صرفــه جویی در تمامی بخش های موجود ابراز 
امیدواری نمود با همکاری تمامی دستگاه های 
اجرایی و بخصوص شــعبات بانک های استان و 
بهــره مندی از انرژی های تجدیدپذیر مدیریت 
ســمت تقاضا توسط توزیع برق استان به عنوان 

یک ضرورت در اولویت باشد.

 مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران 
عنوان کرد؛

به کارگیری مهارت آموزان 
ح های  فنی و حرفه ای در طر

بهینه سازی مصرف 
مازندران / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت گاز 
مازندران گفت: مهارت آموزان آموزشکده های 
فنی و حرفه ای در شــرکت مجری طرحهای 
بهینه ســازی مصرف شــرکت گاز اســتان به 
کار گرفته می شــوند. با هدف اشــتغالزایی و 
سرعت بخشیدن اجرای طرح های بهینه سازی 
شــرکت گاز مازندران، تفاهــم نامه ای میان 
شــرکت گاز و اداره کل فنی و حرفه ای استان 
و یکی از شــرکت های تولید کننده عایق های 
حرارتــی امضا شد.قاســم مایلی رســتمی، 
مدیرعامل شــرکت گاز مازندران با بیان اینکه 
بهینه ســازی مصــرف گاز در موتورخانه های 
واحد هــای خانگی، اداری و تجاری، با ســی 
میلیارد تومان اعتبار، از اولویت های امســال 
شرکت گاز مازندران است گفت: بر اساس این 
تفاهم نامه هزار مهارت آموز، پس از گذراندن 
دوره های مهارت آموزی در آموزشــکده های 
فنــی و حرفه ای، برای اجرای طرح های بهینه 
ســازی مصرف گازموتورخانه ها به کار گرفته 
خواهند شــد.مایلی رستمی افزود: متقاضیان 
با مراجعه به مراکز آموزشــی فنی و حرفه ای 
شهرســتان های محل سکونت خود می توانند 
بــرای گذران دوره هــای کارآموزی تئوری و 

عملی این طرح ثبت نام کنند.

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش 
استان خراسان رضوی:

یکی از هدف های آموزش 
ابتدایی کسب مهارت در کاربرد 

ابزارهای هوشمندانه است
مشهد / سمیرا رحمتی 

معــاون آموزش ابتدایــی آموزش و پرورش 
خراســان رضــوی در مراســم اختتامیــه 
سیزدهمین جشنواره استانی جابربن حیان 
و فرصــت های متنوع یادگیری گفت: نقش 
معلمان و حمایت مدیران و معاونین آموزشی 
مدارس را در پرورش و بســته ایده های ناب 
دانــش آموزی در پروژه های علمی، مهارتی 

و هنری بسیار موثر است.
آذر رشــیدی ادامه داد: یکی از هدف های 
آمــوزش ابتدایی کســب مهارت در کاربرد 
ابزارهای هوشــمندانه است و خوشبختانه 
اســتان خراســان رضوی در سال تحصیلی 
1۴0۲-1۴01 به عنوان دبیرخانه کشوری 
ایــن جشــنواره از ســوی وزارت آموزش 
و پــرورش انتخاب شــده اســت.کارگروه 
کشــوری مستقر در استان خراسان رضوی 
با ترسیم خط زمان اجرای این جشنواره در 
دو محور پروژه های علمی و فرصتهای متنوع 
یادگیری در ســیزدهمین دوره کار خود را 
به پایان رسانده و کارگروه کشوری در حال 
جمع بندی و تدوین کتابچه منتخبین آثار 
اســتانی و کشوری این جشنواره می باشد.
لازم به ذکر اســت آموزش و پرورش استان 
خراسان رضوی با عقد تفاهم نامه با شرکت 
آبفا، پروژه های دانش اموزان را در قســمت 
طراحی و ساخت به سوی اجرای طرح نجات 
آب هدایت نموده و شرکت آبفا مشهد از این 
پروژه ها حمایت نمودند.حسین اسماعیلیان 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب مشهد در 
این مراسم از دانش آموزانی که در جشنواره 
جابربن حیان و فرصت های متنوع یادگیری 
در حــوزه آب و مدیریــت مصرف با عنوان 
»نجات آب« ارســال آثار داشــتند تشکر و 
قدردانی کرد .وی اضافه کرد : مهم ترین نقش 
در زمینــه مدیریت مصرف را دانش آموزان 
مقاطــع مختلف تحصیلــی خصوصاً دانش 
آمــوزان مقطع ابتدایــی دارند.در پایان این 
مراســم از نمایشگاه جابربن حیان و فرصت 
هــای متنوع یادگیری و غرفه »نجات آب« 
بازدید به عمل آمد.لازم به ذکر است آموزش 
و پرورش استان خراسان رضوی با عقد تفاهم 
نامه با شرکت آبفا، پروژه های دانش اموزان را 
در قسمت طراحی و ساخت به سوی اجرای 
طرح نجات آب هدایت نموده و شرکت آبفا 

مشهد از این پروژه ها حمایت نمود.

در کوتاه ترین زمان تعمیرات محقق شد؛

ثبت رکورد افزایش تولید در 
واحد ۲ بخار نیروگاه بندرعباس

هرمــزگان / گروه اســتان هــا: مدیرعامل 
نیــروگاه بندرعباس از انجــام موفقیت آمیز 
رفع محدودیت خلأ کندانسور واحد شماره ۲ 
بخار این نیروگاه و افزایش ۶۵ مگاواتی تولید 
این واحد خبر داد."داریوش محمودی"عنوان 
کرد: این عملیات توســط کارشناسان دفتر 
مهندسی و نظارت معاونت مهندسی و برنامه 
ریــزی با همــکاری متخصصان بهره برداری 
شیمی، بهره برداری بخار، امور مکانیک، اداره 
نظــارت بر خدمات، تدارکات، امور الکتریک 
و امور ابزاردقیق شــرکت مدیریت تولید برق 
هرمزگان با موفقیت انجام شــد.مدیرعامل 
نیــروگاه بندرعباس افزود: پرســنل نیروگاه 
موفق شدند در اقدامی جهادی و برنامه ریزی 
دقیــق و تــلاش بی وقفه بطور ۲۴ ســاعته، 
فرایند رســوب برداری شیمیایی کندانسور 
کــه بصورت نرمال در ۲۵ روز کاری طراحی 
و اجــرا شــده بــود، را در مدت زمان کوتاه ۳ 
روزه به اتمام رســانده و با بهبود شــرایط خلأ 
کندانســور واحد شــماره ۲، توان تولید این 
واحــد را از محدوده بحرانی ۲00 مگاوات به 
۲۶۵ مگاوات افزایش دهند.محمودی اضافه 
کرد: این افزایش تولید، خدمت بسیار موثری 
در تولید پایدار برق در پیک تابستان پیش رو 

خواهد بود. 

استانها 6

در جلسه ای با حضور مسئولان شهری هشتگرد ؛ 

کرد مدیریت شهری هشتگرد برای رفع مشکلات شهر تصمیماتی اتخاذ 

ساوجبلاغ / راضیه دارابی
 طی جلســه ای با دعوت مهندس رئیســی شــهردار هشتگرد که با 
حضور معاونین شهردار ، مسئولین واحدهای شهرداری ، مدیرعامل 
و اعضای هیئت مدیره شهرک صنعتی این شهر برگزار شد بخشی از 

مشکلات و معضلات که موجب آسیب به زیرساخت های شهری می 
گردد بررسی و پیشنهادات لازم برای رفع آنها و توسعه شهر مطرح 
گردید.مهندس رئیســی ســرازیر شدن آب های سطحی از شهرک 
صنعتی به بلوار های اصلی شــهر و ســپس ورود به بخش تجاری و 
منازل مســکونی را از جمله مشــکلات چندین ساله شهر هشتگرد 
برشــمرد .وی گفت : شــیب ملایم از شــمال به جنوب اراضی و قرار 
گیری شــهرک صنعتی در بخش شــمالی شــهر سبب گردید تا در 
زمان بارش های فصلی ، آبهای سطحی از این شهرک از مسیرهای 
بلوار مصلی ، میدان شهید کلهر و همچنین میدان صنعت به سمت 
مسکونی و تجاری شهر سرازیر شده و در برخی مواقع به علت شدت 
بارشها کنترل آن ناممکن بوده و موجب آبگرفتگی معابر میگردد . 
شهردار هشتگرد بیان کرد : شهرداری طی سالیان گذشته و ماه های 
اخیر تلاش نموده اســت تا با ایجاد منهول های زیر گذر عرضی در 
بلوار کارگر ، بخشی از این آب های سطحی را به کانال های موجود 
هدایت نماید لیکن رفع کامل مشــکل نیازمند تعامل و هم افزایی 

این دو مجموعه می باشــد .از جمله موارد مطرح شــده دیگر توسط 
شهردار هشتگرد ، اصلاح ورودی شهرک صنعتی  احیاء کمربند سبز 
جنوبی اتوبان ، اصلاح چراغ های ترافیکی مقاطع ورودی و خروجی 
شهرک صنعتی و همچنین برنامه ریزی برای بهره گیری از پساب 
شهرک صنعتی برای آبیاری فضاهای سبز بوده است .مهندس علوی 
مدیرعامل و مهندس افشاری عضو هیئت مدیره شهرک صنعتی از 
دغدغه مندی شهردار هشتگرد برای رفع مشکلات تقدیر نمودند و 
قول مساعد دادند تا از توان قانونی خود برای رفع مشکلات استفاده 
و با مدیریت شــهری جهت رفاه حال شــهروندان همکاری نمایند 
.حاضرین در ادامه جلسه به بیان نظرات خود پرداختند و مقرر گردید 
تا برای تسریع در کار که هدف مشترک طرفین می باشد طی هفته 
آینده بازدیدی با حضور رئیس و اعضای محترم شورا ، اعضای هیات 
مدیره شهرک و کارشناسان از موارد و مشکلات صورت پذیرفته و 
راهکارهای پیشــنهادی و قابل اجرا طی صورتجلســه ای فی مابین 

تنظیم و به صورت جهادی اجرا گردد .

مشهد / سمیرا رحمتی 
نماینده مجلس و عضو کمیســیون کشــاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شورای اسلامی گفت: باید اطلس پرندگان در مشهد چاپ 
شود.ســمیه رفیعی در مراســم افتتاح و بهره بــرداری از چندین 
طرح زیســت محیطی مدیریت شــهری مشــهد همزمان با هفته 
محیط زیســت، اظهار کرد: به خدماتی که انقلاب در حوزه محیط 
زیســت داشــته به درستی پرداخته نشده است؛ اصل ۵0 قانون به 
صراحت حفاظت از محیط زیست و ممنوعیت تخریب آن را اعلام 
می کند که در دنیا بی نظیر اســت.وی افزود: در مشــهد توجه ویژه 
شهرداری به محیط زیست قابل رؤیت است. مدیران به این نتیجه 
رســیده اند که هزینه برای محیط زیســت چه از نظر کسب رضایت 
مردم، چه حفظ ســلامت آنها و چه ایجاد محیط ســرمایه گذاری 
دارای اهمیت اســت.نماینده مجلس و عضو کمیسیون کشاورزی، 
آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در محیط 
زیســت مشهد اتفاقات روبه جلویی از جمله ایجاد شهرک صنعتی 
بازیافت، مدیریت شیرابه، بازمهندسی دستگاه ها و ایستگاه سنجش 

آلودگی هوا را شــاهد هســتیم.رفیعی ادامه  داد: یکی از مسائل در 
مدیریت محیط زیست و اجرای قانون هوای پاک داشتن ایستگاه 
سنجش آلودگی هوا است این موضوع به همت مهندسین شهری 
برطرف شده و مهندسی معکوس و شاخص ها استانداردسازی شده 

اســت و براســاس نرم افزار جهانی آنالیز می شــود. این کار در شهر 
مشــهد براســاس مبنا و معیار کارشناســی معین می شود که قدم 
رو به جلویی اســت و امیدوارم ســایر شهرها اقدامات محیط زیست 
شــهر مشــهد را الگو قرار دهند.وی خاطرنشان کرد: دستگاه های 
پرتابــل بــرای اندازه گیری آلاینده ها در مشــهد، خود قدم بزرگی 
است؛ در مدیریت پسماند با اقدامات انجام شده ۴۵ هزار مترمربع 
آب  صرفه جویی شــده که خبر خوبی اســت.نماینده مجلس و عضو 
کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: از مدیران درخواست دارم تا سال آینده اطلس پرندگان 
شهری مشهد چاپ شود و در اختیار دیگر شهرها و علاقه مندان قرار 
بگیرد.وی یادآور شد: برای بازنگری قانون پسماند 1۴00 ساعت کار 
مطالعاتی انجام شده، یکی از مهمترین مسایل در بازنگری قانونی، 
ایجاد چرخه اقتصادی مدیریت پســماند اســت که اقای نجفی به 
صــورت ویژه همکاری کردند.رفیعی تاکید کرد: عوارض پرداخت 
استفاده از سوخت های الاینده موضوع دیگری است که باید مورد 

توجه قرار بگیرد.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

مشهد الگوی دیگر شهرها در حوزه محیط زیست است

خبر  ویژه

آگهی ابلاغ اتهامآگهی ابلاغ اتهام
ســرکار خانــم فاطمــه رنجبــر فرزنــد محســن ، کارشــناس پرســتاری بیمارســتان 
آیــت الــه بروجــردی شهرســتان بروجــرد اســتان لرســتان باتوجــه بــه اینکــه 
پرونــده تخلفاتــی شــما بــه اتهــام غیبــت غیــر موجــه ، در هیــات بــدوی 
تحــت  لرســتان  پزشــکی  علــوم  دانشــگاه  اداری  تخلفــات  بــه  رســیدگی 
در  اتهامــی  اوراق  ابــاغ  جهــت  آدرســی  هیچگونــه  و  باشــد  مــی  بررســی 
دســترس ایــن هیــأت نمــی باشــد ، لــذا بــه شــما ابــاغ میگــردد ظــرف مــدت 
یکمــاه از تاریــخ انتشــار آگهــی وفــق مــاده 73 قانــون آییــن دادرســی مدنــی، 
نســبت بــه حضــور در هیــأت فــوق و ارائــه دفاعیــات کتبــی و شــفاهی خــود 
اقــدام نمائیــد در غیــر اینصــورت بــه اتهــام شــما بصــورت غیابــی رســیدگی 

خواهــد شــد .
هیئت بدوی رسیدگی به تخلفات اداری

دانشگاه علوم پزشکی لرستان

گهی ابلاغ رای گهی ابلاغ رایآ آ
نظــر پــر اینکــه خانــم شــادی شمســی کارمنــد مرکــز آموزشــی درمانــی امــام رضــا )ع( تبریــز بــر اســاس رای هیــأت بــدوی رســیدگی بــه 
تخلفــات اداری کارکنــان ایــن دانشــگاه بــه اخــراج از دســتگاه متبــوع از طریــق عــادی از دســتگاه محکــوم گردیــده اســت لــذا بنــا بــه 
تجویــز مــاده 73 آئیــن دادرســی مدنــی بــه نامبــرده ابــاغ میگــردد کــه هــر گونــه اعتــراض یــا مــدارک مســتند در رابطــه بــا پرونــده 
تخلفاتــی خــود دارنــد میتواننــد حداکثــر تــا یــک مــاه از تاریــخ نشــر آگهــی بــه نشــانی تبریــز - خیابــان دانشــگاه جنــب باشــگاه اســاتید 
و کارمنــدان ســاختمان شــماره 4 معاونــت درمــان طبقــه ســوم ) هیــات بــدوی رســیدگی بــه تخلفــات اداری کارکنــان دانشــگاه علــوم 

(  تســلیم نماینــد در غیــر اینصــورت برابــر مقــررات اقــدام خواهــد شــد. پزشــکی و خدمــات بهداشــتی درمانــی تبریــز
معاونت توسعه مدیریت و منابع
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یادداشت

کنیم  آن را تسریع  که باید رسیدن به  آینده ای مفید  ؛  پزشکی از راه دور

دورا پزشکی؛ ناجی مدرن نظام سلامت
  حبیب احسنی پور / گروه جامعه 

پزشــکی از راه دور یــا همــان »دورا 
پزشــکی«، یکی از خدمات سلامت در 
حوزه IT است که البته در کشور ما هنوز 
به درســتی جا نیفتاده اســت. در واقع 
معاینه از راه دور به کمک ارسال تصاویر 
رادیولوژی، ارسال سیگنال های حیاتی 
و گزارش های متنی و صوتی شرح حال 
بیمار از یک ســو و ارائه دســتورات به 
صــورت متــن یا صوت و یا در مواردی 
خــاص همچــون جراحــی از راه دور 
بــه صورت فرامین مکانیکی توســط 
پزشــک، چرخه یک عملیات پزشکی 
از راه دور را تشــکیل می دهــد. به هر 
حال آنچه امروزه به عنوان پزشــکی از 
راه دور یا تله مدیســن می شناسیم، از 
دهه 19۵0 آغاز شــد. زمانی که چند 
سیستم بیمارســتانی و مرکز درمانی 
دانشــگاهی شــروع به یافتن راه هایی 
برای به اشــتراک گذاشــتن اطلاعات 
و تصاویــر از طریق تلفن داشــتند. در 
یکــی از اولین موفقیت هــا، دو مرکز 
درمانی در پنسیلوانیا توانستند تصاویر 
رادیولــوژی را از طریق تلفن ارســال 
کنند. در آغاز، پزشکی از راه دور بیشتر 
برای ارتباط پزشکان و متخصصان در 
دو مکان متفاوت اســتفاده می شــد. 
در طــول چندین دهه بعد، تجهیزات 
لازم بــرای انجام ویزیت های از راه دور 
گران قیمــت و پیچیده بودند، بنابراین 
اســتفاده از این روش، گرچه در حال 
رشــد بود، اما محدود بود. اجرای طرح 
دورا پزشــکی از اواخر سال گذشته به 
صورت پایلوت در چند اســتان کشور 
کلید خورد و قرار شد بعد از ارزیابی های 
نقاط ضعف و قوت طرح، دوراپزشــکی 
در نظام سلامت کشور اجرایی شود. بر 
اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی با این شیوه قرار است 
بیمار ابتدا توســط پزشک مرکز مورد 
بررسی قرار گیرد و در صورتی که لازم 

بود پزشک متخصص مشورت دهد، آن 
گاه از طریق دستگاه هایی که در بستر 
الکترونیک در اختیار متخصصین قرار 
دارد، پزشک سطح یک با پزشک سطوح 
بالاتر به شــکل برخط ارتباط گرفته و 
مشاوره لازم را دریافت کند. این طرح 
در مناطــق صعب العبــور و نقاطی که 
فاصله زیادی با مراکز درمانی بزرگ تر 
دارنــد اجرا می شــود، البته در مواقع 
زمانی خاص مانند شــب ها که ممکن 
اســت پزشک عمومی )در مراکزی که 
بیتوتــه پزشــک دارنــد( و یا در زمان 
دهگردشــی نیاز به مشــورت پزشک 
متخصص و فوق تخصص داشــته باشد 
و ضرورتی هم نداشــته باشد که بیمار 
به بیمارســتان ارجاع شود نیز از طرح 

دوراپزشکی استفاده شود.

وزارت بهداشت روی بحث 
کید دارد دوراپزشکی تا

در همیــن راســتا، ســعید کریمی، 
معاون درمان وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی به اهمیت اجرای 

طــرح دوراپزشــکی در حوزه درمان 
اشاره کرد و اظهار داشت: در معاونت 
درمان روی بحث دوراپزشکی تاکید 
داریــم، چرا که می تواند بســیاری از 
مشــکلات را رفــع کند. بــه عنوان 
مثال در بســیاری از موارد در مناطق 
محروم نیاز نیست که پزشک مستقر 
باشــد. زیرا ممکن است تعداد موارد 
مراجعه آنقدر کم باشد که به صلاح و 
صرفه نباشد که پزشک مستقر شود. 
بنابرایــن با مراجعه بیمار، پزشــک 
می تواند از طریق دوراپزشکی ویزیت 
را انجام دهد و اگر نیاز به اقدام درمانی 
بود، اعزام انجام شــود. معاون درمان 
وزارت بهداشــت در ادامــه بــا بیان 
اینکه اجرای دوراپزشــکی در برخی 
رشته های پزشــکی راحت تر است، 
اظهار کرد: مانند حوزه روانپزشکی و 
حوزه هایی که مصاحبه محور اســت، 
امــا در حوزه هایی کــه معاینه لازم 
اســت یا بر اساس دستگاه تشخیص 
انجام می شود، نیاز به زیرساخت های 

بیشتری در این حوزه است.

 راه اندازی کلینیک مجازی 
در راستای دوراپزشکی

علی گنجعلی خان، مدیر تعالی بالینی و 
امور بیمارستان دانشگاه علوم پزشکی 
تهران، با عنوان این مطلب که راه اندازی 
کلینیک مجازی از ســال گذشته آغاز 
شــده است، برنامه آینده این کلینیک 
را رســیدن بــه مرحله دوراپزشــکی 
دانست و اظهار داست: برای ایجاد زیر 
ســاخت آنلاین بسیاری از تخصص ها 
از جملــه پاتولــوژی، رادیولوژی و…، 
و ویزیت هــای آنلایــن IPD به منظور 
توســعه واحد گردشگری سلامت در 
حال برنامه ریزی هستیم. مدیر تعالی 
بالینی و امور بیمارستان دانشگاه علوم 
پزشــکی تهــران در ادامــه با اعلام ۲ 
میلیون ویزیت سالانه در درمانگاه های 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، افزود: در 
بســیاری از بیماری ها مانند دیابت، ام 
اس و…، بیمار نیاز به ویزیت پزشــک 
نــدارد و فقط لازم اســت داروهای او 
به صورت دوره ای تجویز شــود در این 
موارد کلینیک مجازی می تواند بسیار 

مفید باشد. بر این اساس در نظر داریم 
تا پایان امســال 10 درصد ویزیت ها به 

صورت مجازی انجام شوند.

ح دوراپزشکی در نظام شبکه و  طر
پزشکی خانواده دیده شده است 

محمد مهــدی ناصحــی، مدیرعامل 
ســازمان بیمه سلامت ایران، با عنوان 
ایــن مطلب که طرح دوراپزشــکی در 
نظام شــبکه و پزشــکی خانواده دیده 
شده و بســتر کاملًا آماده است، گفت: 
باید تعرفه ها را در شــورای عالی بیمه 
تصویب کنند. البته نشست هایی در این 
خصوص داشته ایم اما هنوز نهایی نشده 
است. این طرح باید به اجبار وارد سیستم 
شــبکه شود تا بتوانیم در شهرهایی که 
پزشک فوق تخصص و متخصص وجود 
نــدارد، خدمات را ارائه دهیم. در برخی 
از رشــته ها بــه طور کامــل به صورت 
دوراپزشــکی می توانیم درمان را انجام 

دهیم و خدمت ارائه شود.

راه اندازی کلینیک مجازی از 
ضروریات نظام سلامت است 

ســعید ناطقی، معاون درمان دانشگاه 
علــوم پزشــکی تهــران، راه اندازی 
کلینیــک مجازی را یکی از چالش ها و 
ضروریات نظام سلامت دانست و گفت: 
کلینیــک مجازی نیاز جامعه اســت و 
بــا توجه به ترافیک و حوادث جاده ای 
ترجیح مردم بر پرهیز از ترددهای غیر 
ضروری اســت. معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشــکی تهران ، پزشکان را رکن 
اصلــی تداوم فعالیت کلینیک مجازی 
دانســت و در ادامه خاطر نشــان کرد: 
بــا تمهیداتی که در نظر گرفته شــده 
فعالیــت همکاران در ایــن کلینیک 
بــه صرفه خواهد بــود و دریافتی آنان 
شــامل کســورات معمول نمی شود و 
درآمد حاصــل از ویزیت های مجازی 
به سرعت بین همکاران توزیع می شود.

7جامعه
 با این تکنیک ها 

اضطراب و استرس را کمتر کنیم
  میرشهرام صفری ، نوروفیزیولوژیست

 دربــاره تکنیک هــای کاهــش اضطراب و 
اســترس، باید گفت که یکی از تکنیک های 
کاهش اســترس تنفس عمیق است، قبل از 
اینکه تنفس عمیق را شــروع کنید، باید در 
محیط آرام قرار گرفته، لباس راحت پوشیده 
و فشاری روی بدن وجود نداشته باشد یا در 
حالت درازکش یا نشســته بوده و پاها روی 
یکدیگــر نباشــند.در تکنیک تنفس عمیق 
باید یکی از دســت ها روی ســینه و دیگری 
روی معده قرار گیرد و تنفس های آهســته 
و عمیــق انجام شــود، حداقــل 10 مرتبه و 
روزانه سه وعده تنفس های آهسته و عمیق 
را تکرار کنید؛ همچنین باید میزان حرکتی 
که روی شــکم و معده احســاس می شود از 
میزان حرکتی که روی قفسه سینه احساس 
می شود بیشتر باشد.در طول تمرین و قبل از 
آن تــا حــد ممکن باید ذهن را از افکار منفی 
و اســترس خالی کرد، هرچقدر این تمرین 
بیشــتر انجام شــود، مؤثرتر است.تکنیک 
دیگر تکنیک شــل کردن عضلات، است در 
این تکنیک نیز باید در محیط مناســب قرار 
گرفته و بر تک تک عضلات دســت و ســاعد 
تا شــانه و از کف پا تا ســاق و عضلات پشت 
کمــر تمرکــز کرده و تا جایی که امکان دارد 
عضلات را شل کرد.این تمرین ها تحت عنوان 
ریلکسیشن کمک می کند تا میزان تامسیون 
یا تنش عضلانی که در بدن وجود دارد و بر اثر 
استرس و اضطراب ایجاد شده است کاهش 
یابد و اثر مطلوبی روی بدن داشــته باشــد.
تکنیک دیگر تکنیک تصویرســازی اســت، 
در این تکنیک می توان جســم زیبایی را در 
ذهن تجســم و با نفس کشیدن های آهسته 
بر جزئیات آن تمرکز کرد، همچنین می توان 
شیء دیگری مانند گل و گلدان را نگاه کرد 
و ذهــن را از تمام مســائل خالــی کرد و بر 
جزئیات آن شــیء تمرکز کرد، از این رو در 
حالتی که بدن در حالت استراحت قرار دارد 
و چنین تمرکزی انجام شود ذهن به صورت 
ناخــودآگاه از افکار منفی خالی می شــود و 
می تواند به آرام تر شدن فرد و کاهش استرس 
کمک کند."کیود ریلکسیشــن" هم تکنیک 
دیگــری جهت کاهش اســترس و اضطراب 
است، این تکنیک با یک نشانه و علامت، ذهن 
را به ســمت فضای آرام تر سوق می دهد، اگر 
در اتاق فرد علامت و وسیله ای وجود داشته 
باشد که به صورت دائم حین ریلکس کردن 
و تمرینــات آرامــش به آن نــگاه کرده و آن 
شــیء همیشــه در بازگرداندن آن حس به 
فرد کمک کند، زمانی که به آن شــیء نگاه 
می کنــد دوباره همان حس و حال در ذهن 

وی زنده می شود.

ح کرد؛ وزیر بهداشت مطر

تشریح جزئیات نخستین 
سامانه هوشمند خود مراقبتی

 وزیــر بهداشــت، در حاشــیه رونمایــی از 
نخســتین سامانه هوشــمند خودمراقبتی 
مبتنی بر فناوری های نوین، اظهار داشت: از 
مهم ترین عناصر تأمین سلامت افراد جامعه، 
مشــارکت آنها در ســلامت و خودمراقبتی 
است. بعضی افراد به این دلیل دچار مشکلات 
ناگهانی همچون ســکته های قلبی و مغزی 
می شوند که از عوامل خطر ساز سلامت خود، 
آگاهی ندارند.بهرام عین اللهی با اشــاره به 
لزوم حســاس ســازی افراد نسبت به مقوله 
ســلامت و پیشگیری، افزود: برنامه سلامت 
خانواده امسال در ۵9 شهرستان کشور اجرا 
شده و برای هر ایرانی ساکن در این مناطق، 
پرونده سلامت با استفاده از کد ملی، تشکیل 
می شــود که مراقبان سلامت در این فرایند، 
نقش مهم و اساسی دارند.افراد ممکن است 
در حین تشــکیل پرونده سلامت با مواردی 
همچون فشارخون بالا، قند و چربی خون روبه 
رو شوند که در مسیر ارجاع، به مراکز درمانی 
معرفی می شــوند.وی افزود: برای اولین بار 
در کشــور در دانشــگاه علوم پزشکی تبریز، 
تشــکیل پرونده ســلامت با رویکرد تقویت 
خودمراقبتی و استفاده از فناوری های جدید 
انجــام گرفته و در این برنامه افراد بدون نیاز 
به پزشک و مراقب سلامت، می توانند از قد، 
وزن، میزان فشارخون و قند خون خود مطلع 
شــوند و این اطلاعات در پرونده الکترونیک 
سلامت آنها، ثبت می شود تا در صورت بروز 
مشــکل، به صورت برخط با پزشک، ارتباط 
برقــرار و راهنمایــی لازم، را دریافت کنند.
وی بــا تاکیــد بر اهمیــت خودمراقبتی در 
ارتقای شــاخص های سلامت جامعه، گفت: 
امیدواریــم با اقدامــات نوآورانه ای که انجام 
شــده است، گام های بلندی در مسیر تأمین 

سلامت مردم برداشته شود.

تمدید مهلت ثبت نام بدون 
آزمون و انتخاب رشته کارشناسی 

ارشد دانشگاه آزاد 
مهلت ثبت نام بدون آزمون )ویژه استعدادهای 
درخشــان( مقطع کارشناسی ارشد رشته های 
پزشــکی و غیرپزشکی ســال 1۴0۲دانشگاه 
آزاد اســلامی و انتخاب رشته داوطلبان آزمون 
کارشناســی ارشد تا شــنبه ۲۷ خرداد تمدید 
شد.شــرکت کننــده در آزمون کارشناســی 
ارشــد سال 1۴0۲ که براساس کارنامه صادره 
ازســوی سازمان سنجش آموزش کشور مجاز 
به انتخاب رشته شده اند و علاقه مند به انتخاب 
رشــته/محل های دایر در دانشگاه آزاد اسلامی 
هســتند، می توانند با استفاده از کد دسترسی 
انتخاب رشــته مندرج در ذیل کارنامه سازمان 
سنجش آموزش کشور با مراجعه به سامانه ثبت 
نام الکترونیکی مرکز ســنجش، پذیرش و فارغ 
 www. azmoon. org التحصیلی بــه آدرس 
نســبت به انتخاب رشته اقدام کنند. همچنین 
متقاضیــان ثبــت نام بــدون آزمــون )ویژه 
اســتعدادهای درخشــان( مقطع کارشناسی 
ارشد با مراجعه به سامانه ثبت نام الکترونیکی 
مرکز ســنجش، پذیــرش و فارغ التحصیلی به 
آدرس www. azmoon. org پــس از مطالعه 
دفترچه راهنما و در صورت داشــتن شــرایط 
ویژه استعدادهای درخشان مقطع کارشناسی 
ارشد ابتدا نسبت به خرید کارت اعتباری اقدام 
و ســپس با ورود به ســامانه نسبت به ثبت نام و 
انتخاب رشته/ محل های درخواستی اقدام کنند. 
داوطلبان لازم است پس از انتخاب رشته/ محل، 
کد رهگیری و نسخه چاپی ثبت نام خود را تهیه 

و تا زمان اعلام نتایج نزد خود حفظ کنند.

معاون وزیر آموزش و پرورش عنوان کرد؛

امکان درآمدزایی مدارس 
با استفاده از انرژی های 

تجدیدپذیر
معــاون آمــوزش متوســطه وزارت آموزش و 
پرورش، در مراسم انعقاد تفاهم نامه سه جانبه 
بین سازمان نوســازی مدارس کشور، جامعه 
خیرین مدرسه ساز کشور و سازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا(، 
اظهار کرد: اســتفاده از انرژی های تجدید پذیر 
در مدارس کشــور غیــر از بحث افزایش بهره 
وری زیست محیطی و توجه به محیط زیست، 
از جهت تولید انرژی نیز مهم است.محمدمهدی 
کاظمی با اشــاره به اهمیت تولید انرژی های 
پاک، ادامه داد: فرهنگ استفاده و تولید انرژی ها 
پاک را باید به دانش آموزان منتقل کنیم. وی با 
بیان اینکه امسال سال مهار تورم است، تصریح 
کرد: اگر بخواهیم مهم ترین ماموریت آموزش و 
پرورش را بیان کنیم، طبیعتا افزایش بهره وری 
و فرهنگ سازی در این زمینه از جمله مهم ترین 
ماموریت ها است.کاظمی با تاکید بر لزوم آشنا 
کردن دانش آموزان با مقوله انرژی های تجدید 
پذیر، افزود: باید معلم ها را هم نســبت به این 
مقوله آگاه کنیم. توانمندســازی در این راستا 
مساله مهمی است و باید بتوانیم برای فرهنگ 
ســازی در ایــن عرصه تلاش کنیــم. در کنار 
فرهنگ ســازی، این موضوع می تواند برایمان 
درآمدزایی نیز داشته باشد و درآمد پایداری را 
برای مدرسه ایجاد کند البته درآمدزایی برایمان 
در اولویت دوم است.وی افزود: در برنامه درسی 
برخی رشته ها، انرژی تجدید پذیر به خصوص 
ســلول های خورشــیدی و انرژی خورشیدی 
مــورد تاکید قرار گرفته اســت به خصوص در 
هنرســتانهای کشاورزی امکان فراهم است تا 

مزرعه نیروگاه خورشیدی داشته باشیم.

 رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران 
ح کرد؛ مطر

هشدار درباره وضعیت پیچیده 
ایمنی بازار تهران

رئیس کمیته عمران شــورای شــهر تهران در 
خصــوص ایمنی بازار تهران، گفت: مســئله 
ایمنی بازار تهران بســیار پیچیده  است و صرفا 
از طریــق مدیریت شــهری این مســئله حل 
نمی شــود.محمد آقامیری بــا بیان اینکه باید 
ســازمان ها و گروه های دخیل و ذینفع در امر 
ایمن ســازی بازار وارد میدان شــوند، گفت: 
وضعیــت ایمنی بــازار تهران در برابر حوادث و 
اتفاقاتی همچون زلزله، حریق و ... جای نگرانی 
شــدیدی دارد. چرا که بافت بازار و نوع فعالیت 
آنها و همچنین حجم تردد به گونه ای است که 
درصد خطرپذیری و آســیب در این محدوده 
بالاســت.وی با بیان اینکه شهرداری تهران در 
خصوص مهار حریق احتمالی از طریق سازمان 
آتش نشانی اقداماتی همچون نصب پمپ های 
آب فشار قوی در برخی نقاط بازار تهران را انجام 
داده، در خصوص مقاومت سازه های ساختمانی 
بازار گفت: شاید بتوان حریق احتمالی در بازار را 
با تلاش آتش نشانان مهار کرد اما از آنجایی که 
برای سازه بازار غیر از ایمنی سازی و بعضا مقاوم 
سازی مختصر، اقدامات اساسی خاصی صورت 
نگرفته در صورت بــروز حادثه هایی همچون 
زلزله شــاهد بحران های مختلف در محدوده 

بازار خواهیم بود.

خبر ویژه

رئیــس پلیس آگاهی فراجا گفت: ســرقت از مغازه 
به جهت داشــتن برخــی ویژگی ها و وجود اموال با 
ارزش و گران قیمت و ســهولت در سرقت نسبت به 
دیگر ســرقت های مشــابه، همواره در کانون توجه 
سارقان بوده است.سردار محمد قنبری افزود: بیش 
از ۵0 درصد از سرقت های مغازه در مراکز استان ها 
و کلان شــهرها اتفاق می افتد که معمولاً ســرقت ها 
توسط سارقان حرفه ای صورت می گیرد.وی با اشاره 

به مرحله اول طرح مبارزه با ســارقان مغازه گفت: 
برابر برنامه زمانبندی شــده اجرای مرحله اول طرح 
مبارزه با سارقان مغازه در استان های سراسر کشور با 
محوریت پلیس آگاهی اجرا شد.پلیس موفق شد در 
این راستا تعداد 9۳ نفر سارق و 9 نفر مالخر دستگیر 
و همچنین 1۳1 فقره ســرقت نیز کشــف شد.وی با 
اشاره به ارتباط مستقیم افزایش ضریب ایمنی مغازه 
با کاهش وقوع ســرقت، افزود: بررســی های پلیس 

نشــان می دهد استفاده از تجهیزات ایمنی مناسب 
مانند دوربین های مداربســته، دستگاه های هشدار 
دهنده و… می تواند سارقان را در دستیابی به اهداف 
شوم خود ناکام بگذارد.وی همچنین صاحبان مغازه 
به رعایت هشــدارهای پلیســی توصیه کرد و در این 
خصوص از شــهروندان خواست در صورت هر گونه 
موارد مشکوک بلافاصله با مرکز فوریت های پلیسی 

110 تماس بگیرند.

گاهی فراجا خبر داد؛ رئیس پلیس آ

کشور ح سراسری مبارزه با سارقان مغازه در  اجرای مرحله اول طر

تک خبر

اینفوگرافی 

 چرا باید 
 فشار خونتان را 

کنترل کنید؟
برای پایین آوردن 

ریسک حمله قلبی و 
سکته مغزی لازم است 

عدد فشارخونتان را 
بدانید، خصوصاً اگر 
دچار عوارضی مثل 

بیماری قلبی، بیماری 
کلیوی و دیابت هستید.

موفقیت دیپلماسی محیط زیست در دولت مردمی و انقلابی؛

 »  روز »مقابله با طوفان های گرد و غبار
در تقویم بین المللی ثبت شد

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ۲1 تیرماه 
ســال گذشــته ) 1۲ ژوئیه( اجلاس منطقه ای وزرای محیط زیســت در تهران 
برگــزار شــد و اکنــون این روز به نــام روز »مقابله با طوفان های گرد و غبار« در 

تقویم بین المللی نامگذاری شده است.
علی ســلاجقه در توضیح بیشــتر با اشــاره به عزم جدی دولت مردمی و انقلابی 
در تقویت دیپلماسی محیط زیست، اظهار داشت: بند 1۵ سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری در حوزه محیط زیست بر تقویت دیپلماسی محیط زیست 
تاکید کرده است و دولت سیزدهم از ابتدای آغاز به کار در جهت، پیاده سازی 
این سیاســت تلاش بســیار کرده اســت.وی افزود: یکی از ثمرات توجه و تقویت 
دیپلماسی محیط زیست در دولت مردمی و انقلابی، برگزاری اجلاس منطقه ای 
وزرای محیط زیست در ۲1 تیرماه سال گذشته به میزبانی تهران بود که موجب 
همگرایی بیشتر کشورهای منطقه در مقابله با پدیده طوفان های گرد و غبار شده 
است.رییس سازمان حفاظت محیط زیست خاطرنشان کرد: در یک سال اخیر و 
پس از برگزاری موفق اجلاس وزرای محیط زیست منطقه در تهران، بلافاصله 
پیشــنهاد تصویب این روز به عنوان روز بین المللی مقابله با طوفان های گرد و 
غبار از طریق ســازمان حفاظت محیط زیســت به نمایندگی جمهوری اسلامی 
ایران ارایه شــد و دیروز با رای اجماعی مجمع عمومی ســازمان ملل متحد، این 
تــلاش هــا نتیجــه داد و ۲1 تیرماه )1۲ ژوئیه( در تقویم بین المللی به نام »روز 
مقابله با طوفان های گرد و غبار« اعلام شــد.پیش از این نیز در ســازمان ملل 
متحد در قطعنامه دیگری از بانی شــدن ایران در برگزاری اجلاس منطقه ای 
مقابله با طوفان های گرد و غبار در ســال گذشــته استقبال و پیشنهاد برگزاری 
این رویداد در ســطح بین المللی را ارایه کرده بود که این رویداد، شــهریورماه 

امسال به میزبانی کشورمان برگزار خواهد شد.
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گردشگری

کوه پدری یا کوه پردیس جم؛ 

 اسرارآمیز با شایعات شنیدنی

کوهی در حومه شهرســتان جم از توابع اســتان 
بوشهر است که در ابتدای راه جم به سیراف قرار 
دارد و بنام محلی »پدََری« و یا پردیس شــناخته 
می شود. ارتفاع قله این کوه از سطح دریا 10۴0 
متر اســت و شــکل آن تنها از چشم  انداز جنوبی، 
مخروطی شکل به نظر می  رسد. ارتفاع این کوه از 
برخی قله  های همجوار آن پایین تر است. این کوه 
به عنوان یکی از عجایب شهرستان جم محسوب 
می  شود و پژوهشهای بسیار زیادی روی این کوه 
انجام شده که دارای نتایج جالب و شگفت  آوری 
است. برپایه اوستا این کوه محل اقامت جم و آغاز 

پادشاهی او بوده  است.
جم از مناطق کوهستانی و خوش آب و هوای استان 
بوشــهر است. آب و هوای متفاوت شهرستان جم 
نســبت به سایر نقاط استان بوشهر و قرار گرفتن 
این شهرســتان در ارتفاعــی بالاتر از دیگر نقاط 
اســتان نســبت به سطح دریا باعث شده تا در ایام 
گرم و نیمه گرم سال نیز این منطقه آب و هوایی 
به مراتب بهتر و مســاعد تر از دیگر نقاط اســتان 

بوشهر داشته باشد.
کــوه پدری از جاذبه های تاریخی و گردشــگری 
شهرستان جم است؛ مسافرانی که از مسیر سیراف 
به سمت جم در حرکت باشند، حتما محو زیبایی 
این دیو پای در بند جم که در جنوب شهرســتان 
همچون نگینی می درخشد خواهند شد. شایعات 
متعدد و خواص عجیبی به این کوه نســبت داده 
می  شود از جمله این که این کوه نزدیکترین نقطه 
زمین به خورشید است و به همین دلیل ویروس 
H.I.V بر روی آن رشد نمی  کند. از دیگر شایعات 
این است که کوهنوردی در این کوه باعث درمان 
مبتلایان به بیماری  های سرطان و ایدز می  شود. 
از شــایعات دیگر این اســت که از عسل به دست 
 Advil آمده از اطراف این کوه برای ساخت داروی
اســتفاده می  شــود و قدرت مغناطیسی این کوه 
به قدری اســت که خودروهایی را که از کنار آن 
عبور می کنند به سوی خود جذب کرده و باعث 
برخورد آنها به کوه می  شود و اینکه منبع بزرگی 

از آب در لایه  های زیرین این کوه وجود دارد.

کربوهیدرات های صبحانه برای دیابتی ها مفید است کاهش مصرف 
به گفته محققان، استفاده از پروتئین به جای کربوهیدرات 
ممکن است در کنترل قند خون در برخی افراد موثر باشد.

طبق اعلام سازمان جهانی بهداشت، حدود ۴۲۲ میلیون 
نفر در سراسر جهان به دیابت مبتلا هستند که 90 تا 9۵ 

درصد از این موارد دیابت نوع ۲ است.
برخی از افراد می توانند دیابت نوع ۲ را از طریق تغییر در 

رژیم غذایی خود و کاهش وزن معکوس کنند.
محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا کانادا می گویند کاهش 
کربوهیدرات ها در صبحانه می تواند به افراد مبتلا به دیابت 

نوع ۲ کمک کند تا ســطح قند خون خود را در طول روز 
بهتر کنترل کنند.برای این مطالعه، دکتر »جاناتان لیتل«، 
نویسنده این مطالعه از دانشگاه بریتیش کلمبیا، و تیمش 
1۲1 شــرکت کننده را به دو گروه تقســیم کردند.در طی 
یک دوره 1۲ هفته ای، یک گروه صبحانه کم کربوهیدرات 
حاوی حدود هشــت گرم کربوهیدرات، ۲۵ گرم پروتئین 
و ۳۷ گــرم چربــی مصرف کردند. گروه دیگر صبحانه ای با 
کربوهیدرات بالاتر از حدود ۵۶ گرم کربوهیدرات، ۲0 گرم 
پروتئین و 1۵ گرم چربی مصرف کردند. تمام گزینه های 

صبحانه در هر دو گروه حدود ۴۵0 کالری بود.پس از تجزیه 
و تحلیل، تیم تحقیق دریافتند که شرکت کنندگان مطالعه 
 HbA۱C در گــروه صبحانه کم کربوهیدرات، بهبودی در
خود، معیاری کلیدی برای کنترل متوســط گلوکز خون، 
تجربه کردند.در پایان این مطالعه، دانشمندان همچنین 
دریافتنــد که ســطح قند خون افرادی کــه در گروه کم 
کربوهیدرات بودند در طول روز تفاوت چندانی نداشــت، 
نشان می دهد که صبحانه کم کربوهیدرات به تثبیت سطح 

قند خون در طول روز کمک می کند.

دریچه علم

وحید رهبانی:

 امروز زمان دیده شدن»مصلحت« است
نخستین اکران مردمی فیلم ســینمایی »مصلحت« به کارگردانی 
حســین دارابی و تهیه کنندگی محمدرضا شــفاه روز پنج شنبه 18 
خرداد در سینما سعدیِ و سینما شهر آفتاب شیراز برگزار شد. در این 
اکران، حسین دارابی کارگردان، محمدرضا شفاه تهیه کننده، وحید 

رهبانی و مجید نوروزی )بازیگران فیلم( حضور داشتند.
در اکران مردمی این فیلم ســینمایی محمدرضا شــفاه تهیه کننده 
»مصلحت« درباره بحث توقیف ۳ ساله فیلم توضیح داد: همان طور 
که می دانید این فیلم سه ســال توقیف بود و برای اکران هم طبیعتاً 
اصلاحاتی صورت گرفت. ما ســه ســال صبر کردیم تا با مدیران به 
تعاملی برسیم که هم آن ها مشکلی با فیلم نداشته باشند و هم فیلم 
تغییری نکند. اگر قرار بود »مصلحت« با اصلاحات تغییر جدی کند، 
لازم نبود ۳ سال صبر کنیم. البته این اصلاحاتی هم که انجام شده، 

مفهوم و محتوایی از فیلم را عوض نکرده است.
وی افزود: »مصلحت« حرف ســختی می زند و ما هم در حال تلاش 
هستیم تا این حرف را در مدیوم سینما به تصویر بکشیم. این فیلم، 
سیاسی نیست بلکه فیلم زندگی است. در واقع همه ما می توانیم امروز 

در موقعیت کاراکترهای »مصلحت« باشیم.
وحید رهبانــی از بازیگران نقــش اصلی فیلم نیز بیان کرد: بســیار 
خوشحال هستم که همسایه شما در این شهر زیبا هستم و در کنارتان 
به تماشای فیلم می نشینم. افتخار ما و فیلم است که اکران عمومی این 
فیلم را در شهر شیراز آغاز می کنیم و به قول سعدی »چه مصر و چه 

شام و چه برّ و چه بحر / همه روستایند و شیراز شهر«.
وی اضافه کــرد: هرکس که فیلم را ببیند، متوجــه دلیل توقیف آن 

هم می شود. طبیعتاً فیلمی که توقیف می شود، زیر تیغ سانسور هم 
می رود. من به شخصه زخم های زیادی از سانســور خورده ام. فیلم 
»مصلحت« درباره مسائل روزِ مهم کنونی حرف می زند و درباره آن ها 
طرح مسئله می کند. امروز زمانی است که این فیلم باید دیده شود و 

امیدوارم که آن را دوست داشته باشید.
مجید نوروزی دیگر بازیگر نقش اصلی این فیلم سینمایی عنوان کرد: 
شرایط اجتماعی جامعه و حال دل مردم خوب نیست؛ اما خوشحال 
هستم که شما سینما را انتخاب کرده اید. برای ما که در فضای هنر کار 

می کنیم، شما روزنه امید هستید و امیدوارم که شرایط جامعه خیلی 
زود به سمت و سویی رود که حال مردم هم بهتر شود.

وی افزود: فیلم ما چند سال توقیف شــد زیرا من فکر می کردم خط 
فکری »مصلحت« با خط فکری مسئولان همســو نبود. ما باید یاد 
بگیریم که چگونه به عقاید هم احترام بگذاریم و چگونه با مردمی که 

با دیدگاه های ما تفاوت دارند زندگی کنیم.
این بازیگر جوان در ادامه این بحث اضافه کــرد: امیدوارم به زودی 
جامعه ما به سمتی برود که هرکس هرجوری که دوست دارد در هرجا 
حاضر شــود و بتوانیم در کنار هم با هر عقیده و ایدئولوژی ای، شاد 

زندگی کنیم.
تهیه کننده فیلم ســینمایی »مصلحت« در ادامه بحث پیرامون این 
اکران خاطر نشــان کرد: این فیلم برای ما بســیار عزیز است؛ زیرا 
برای به نمایش درآمدن آن تلاش های زیادی کردیم. حسین دارابی 
»مصلحت« راقبل از فیلم »هناس« ساخت و برای تک تک لحظات آن 
زحمت کشیده است. در این روزها که مردم ترجیح می دهند در خانه 
فیلم ها را ببینید، شــما مخاطبان سینما هم قدمی بردارید و فیلم ها 
را در سالن ها تماشا کنید تا ما فیلمسازان هم برای ساخت آثار بهتر 

انگیزه و دلگرمی بیشتری داشته باشیم.
در پایان این مراسم، حسین دارابی کارگردان فیلم تاکید کرد: از اکران 
»مصلحت« دیگر ناامید شده بودیم؛ اما به لطف خداوند باتلاش هایی 
که انجام شد در نهایت فیلم به اکران رسید. از اکران عمومی این فیلم 
خوشحال هستم و شما هم اگر »مصلحت« را دوست داشتید ما را در 

بهتر دیده شدن این فیلم کمک کنید.

پرده نقره ای 

فناوری

آگهی تجدید مناقصه عمومی آگهی تجدید مناقصه عمومی 
)یک مرحله ای()یک مرحله ای(

دبیرخانه کمیسیون معاملات دانشگاه گیلان

گیــلان در نظــر دارد از طریــق مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای قــرارداد " حفاظــت و نگهبانــی اماکــن اداری و خوابگاهــی " خــود را بــه شــرکت توانمنــد و صاحــب  دانشــگاه 
صاحیــت کــه دارای شــروط ذیــل و ســایر شــروط منــدرج در اســناد مناقصــه باشــد واگــذار نمایــد:

1- مناقصه گران باید سابقه کار مشابه در 5 سال اخیر داشته باشند.
2-مبلــغ قــرار داد مشــابه ارائــه شــده ) در ســه ســال اخیــر (  حداقــل 55/000/000/000 ریــال ) معــادل پنــج میلیــارد و پانصــد میلیــون تومــان(  در یــک فقــره قــرارداد 

باشــد. 
3-رضایــت نامــه کتبــی عملکــرد از کارفرمایــی کــه نمونــه کار آن را بــه عنــوان کار مشــابه اعــام شــده اســت ارائــه نماینــد. چنانچــه مناقصــه گــر ســابقه کار بــا دانشــگاه 
را داشــته باشــد عــاوه بــر رضایــت نامــه  از ســازمان هــای دیگــری کــه قــرار داد آن بــه عنــوان کار مشــابه ارائــه شــده اســت، ملــزم اســت رضایــت نامــه دانشــگاه گیــان 

را نیــز ارائــه نمایــد. 
4-دارای گواهی صاحیت دارای اعتبار از مرکز انتظام پلیس پیشگیری ناجا باشد. 

5-مناقصه گر موظف است صورتهای مالی حسابرسی شده منتهی به اسفند1400) گزارش حسابرسی ارائه شده نسبت به صورتهای مالی حاوی 
6-عدم اظهار نظر یا اظهار نظر مردود نباشد( را ارائه نماید.

 7-مناقصــه گــر در صــورت غیربومــی بــودن، الزامــاً مــی بایســت دفتــر کار مشــخص و فعــال در اســتان گیــان یــا نماینــده مســتقر)ترجیحاً شــهر رشــت و حومــه( 
داشته باشد.

8-اصل تائیدیه اعتبار توان مالی صادر شده در سال 1401  از سوی بانک های کشور به میزان 5 برابر مبلغ تضمین شرکت در مناقصه

 مبلغ تضمین برآورد ریالی اولیه عنوان مناقصه 
مدتشرکت در مناقصه 

 قرارداد حفاظت و نگهبانی 
کن اداری و خوابگاهی  10 ماه ) از تاریخ 140۲/03/01  90/451/۲۷۲/43۷4/5۲۲/000/000اما

تا تاریخ 140۲/1۲/۲9 (
- محل اجرای قرارداد : دانشگاه گیان و واحد های تابعه واقع در رشت، صومعه سرا ، سنگر، واجارگاه

- شماره تماس هماهنگی جهت بازدید: مستقیم 33690594-013 و 8-33690274-013 و داخلی 2093 خانم نراقی 
  www.setadiran.ir محل دریافت اسناد : سامانه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی -

- مهلت دریافت اسناد :از ساعت 9 صبح روز شنبه  مورخ  1402/03/20  تا ساعت  15 روزچهارشنبه مورخ 1402/03/24      
آخرین مهلت ارائه پیشنهاد قیمت : تا ساعت 15 عصر روز شنبه  مورخ  1402/04/03         -

کتها : ساعت 10  صبح روز یکشنبه مورخ 04 /1402/04     گشایی پا - تاریخ باز
کتها : رشت- بزرگراه خلیج فارس - دانشگاه گیان- سازمان مرکزی  گشایی پا - محل باز

 - مهلت اعتبار پیشنهاد قیمت : 45 روز  از تاریخ بازگشایی اسناد مناقصه
کــت الــف بــه صــورت فیزیکــی : دبیــر خانــه دانشــگاه گیــان واقــع در : رشــت -  بزرگــراه خلیــج فــارس ) کیلومتــر 5 جــاده رشــت بــه قزویــن(- مجتمــع  - محــل تحویــل پا

دانشــگاه گیــان - دفتــر معاونــت اداری و مالــی دانشــگاه
www.setadiran.ir کتها به صورت الکترونیکی : سامانه تدارک الکترونیکی دولت به نشانی - محل تحویل پا

* توجه : درصورت عدم تحویل پاکت الف  تا ساعت 14 مورخ 03 /1402/04 پیشنهاد مناقصه گر در فرایند مناقصه بازگشایی نخواهد شد.
* تذکــر- صرفــا اســناد پاکــت هــای پیشــنهاد)ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش اســت. در جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج(، اســناد 

فیزیکی)کاغــذی( و اســناد فاقــد امضــای الکترونیکــی)دارای مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
* تذکــر : شــرکت در مناقصــه و ارائــه پیشــنهاد، ایجــاد حــق بــرای شــرکت کننــده و ایجــاد تکلیــف و یــا ســلب اختیــار بــرای دانشــگاه نمــی کنــد و دانشــگاه       مــی توانــد بــا 

عنایــت بــه صرفــه و صــاح دانشــگاه هریــک از پیشــنهادها را قبــول یــا رد نمایــد.
تاریخ انتشار:1402/3/21 

هزینه انتشار  آگهی بر عهده برنده مناقصه است

آگهی تجدید مناقصه عمومی آگهی تجدید مناقصه عمومی 
)یک مرحله ای()یک مرحله ای(

دبیرخانه کمیسیون معاملات دانشگاه گیلان

گیــلان در نظــر دارد از طریــق مناقصــه عمومــی یــک مرحلــه ای قــرارداد " نگهــداری و راهبــری تجهیــزات و ارائــه خدمــات رایانــه ای کلیــه واحدهــای     دانشــگاه 
دانشــگاه  "  خــود را بــه شــرکت توانمنــد و صاحــب صاحیــت کــه دارای شــروط ذیــل و ســایر شــروط منــدرج در اســناد مناقصــه باشــد واگــذار نمایــد: 

1-دارای سابقه اجرای کار مشابه با خدمات موضوع قرارداد در 3 سال اخیر باشد.
ــا دانشــگاه گیــان بــوده لازم اســت رضایــت نامــه  ــد 1 باشــد )شــرکتهایی کــه دارای ســابقه کار ب ــا ســابقه کار ارائــه شــده در بن ــط ب 2- دارای رضایــت نامــه مرتب

ــز ارائــه نماینــد(. دانشــگاه گیــان را نی
3-دارای گواهی صاحیت دارای اعتبار از" سازمان نظام صنفی رایانه ای " و" گواهی تأییدیه مرکز مدیریت راهبردی افتای"  استان مربوطه باشند.

4-مناقصــه گــر موظــف اســت صورتهــای مالــی حسابرســی شــده منتهــی بــه اســفند1400) گــزارش حسابرســی ارائــه شــده نســبت بــه صورتهــای مالــی حــاوی عــدم 
اظهــار نظــر یــا اظهــار نظــر مــردود نباشــد( را ارائــه نمایــد.

5-اصل تائیدیه اعتبار توان مالی صادر شده در سال 1401  از سوی بانک های کشور به میزان 5 برابر مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 
6- مبلغ قرار داد مشابه ارائه شده) در سه سال اخیر (  حداقل 10/000/000/000 ریال ) معادل یک میلیاردتومان(  در یک فقره قرارداد باشد.   

 7-مناقصــه گــر در صــورت غیربومــی بــودن، الزامــاً مــی بایســت دفتــر کار مشــخص و فعــال در اســتان گیــان یــا نماینــده مســتقر)ترجیحاً شــهر رشــت و حومــه( 
داشته باشد.

مدت اجرا تضمین شرکت در مناقصه برآورد ریالی اولیه موضوع مناقصه ردیف

   10 ماه ) از تاریخ 140۲/03/01
) تا تاریخ 140۲/1۲/۲9 1/۲15/000/000 ۲4/۲98/808/898   نگهداری و راهبری تجهیزات و ارائه خدمات

رایانه ای کلیه واحدها 1

- محل اجرای قرارداد : دانشگاه گیان و واحد های تابعه مندرج در اسناد مناقصه
- شماره تماس هماهنگی جهت بازدید: مستقیم 33690821-013 آقای ساغری 

  www.setadiran.ir محل دریافت اسناد : سامانه تدارکات الکترونیک دولت به نشانی -
- مهلت دریافت اسناد :از ساعت 9 صبح روز شنبه  مورخ 20 /1402/03  تا ساعت 15 روز چهارشنبه مورخ 1402/03/24      

آخرین مهلت ارائه پیشنهاد قیمت : تا ساعت 15 روز یکشنبه  مورخ  1402/04/04         -
کتها : ساعت 10  صبح روز دوشنبه مورخ 05 /1402/04     گشایی پا - تاریخ باز

کتها : رشت- بزرگراه خلیج فارس - دانشگاه گیان- سازمان مرکزی  گشایی پا - محل باز
 - مهلت اعتبار پیشنهاد قیمت : 45 روز  از تاریخ بازگشایی اسناد مناقصه

کــت الــف بــه صــورت فیزیکــی : دبیــر خانــه دانشــگاه گیــان واقــع در : رشــت -  بزرگــراه خلیــج فــارس ) کیلومتــر 5 جــاده رشــت بــه قزویــن(-  - محــل تحویــل پا
مجتمــع دانشــگاه گیــان - دفتــر معاونــت اداری و مالــی دانشــگاه

www.setadiran.ir کتها به صورت الکترونیکی : سامانه تدارک الکترونیکی دولت به نشانی - محل تحویل پا
* توجه : درصورت عدم تحویل پاکت الف  تا ساعت 14 مورخ 04 /1402/04 پیشنهاد مناقصه گر در فرایند مناقصه بازگشایی نخواهد شد.

* تذکــر- صرفــا اســناد پاکــت هــای پیشــنهاد)ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش اســت. در جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج(، اســناد 
ــت. ــرش نیس ــورد پذی ــه م ــچ وج ــه هی ــرم( ب ــر گ ــی)دارای مه ــای الکترونیک ــد امض ــناد فاق ــذی( و اس فیزیکی)کاغ

* تذکــر : شــرکت در مناقصــه و ارائــه پیشــنهاد، ایجــاد حــق بــرای شــرکت کننــده و ایجــاد تکلیــف و یــا ســلب اختیــار بــرای دانشــگاه نمــی کنــد و دانشــگاه       مــی توانــد 
بــا عنایــت بــه صرفــه و صــاح دانشــگاه هریــک از پیشــنهادها را قبــول یــا رد نمایــد.

تاریخ انتشار :1402/3/21 
هزینه انتشار  آگهی بر عهده برنده مناقصه است

 فرصت یک ساعته توئیتر 
برای ویرایش توییت ها

حســاب رسمی توییتر بلو در توییتی رسماً 
از افزایــش پنجره زمانی ویرایش توییت ها 
خبر داده است. این زمان حالا دو برابر شده 

و به یک ساعت رسیده است. 
خود این توییت برای نمایش افزایش مدت 
زمان برای ویرایش توییت ها، ویرایش شده 
اســت. زمانی که بالاخره توییتر تصمیم به 
افــزودن دکمه ویرایش توییت ها به پلتفرم 
خــود گرفت، این ویژگی تنهــا در اختیار 

کاربران توییتر بلو قرار گرفت. 
این قابلیت تا به امروز یک پنجره زمانی ۳0 
دقیقه ای برای ویرایش توییت ها در اختیار 
کاربــران قــرار می داد، اما حالا این زمان به 
۶0 دقیقه یا یک ساعت افزایش یافته است. 
حســاب رسمی توییتر بلو در توییتی رسماً 
از افزایــش پنجره زمانی ویرایش توییت ها 

خبر داده است. 
این زمان حالا دو برابر شده و به یک ساعت 
رسیده است. خود این توییت برای نمایش 
افزایش مدت زمان برای ویرایش توییت ها، 
ویرایش شــده اســت.  پس از اینکه ایلان 
ماســک خبر از خریــد توییتر داد، قابلیت 
ویرایش توییت به این پلتفرم اضافه شــد، 
البته قبل از اینکه معامله تکمیل شــود. با 
وجودی که ماســک پــس از خرید توییتر 
تغییــرات زیادی در این شــبکه اجتماعی 
اعمــال کرد، قابلیــت ویرایش توییت ها به 
کارش ادامه داد و یکی از ویژگی های اصلی 

برای سرویس توییتر بلو شد. 
همانطــور که گفتیم، برای دسترســی به 
قابلیــت ویرایــش توییت بایــد توییتر بلو 
بخرید؛ سرویســی که ماهانه حداقل ۷,99 
دلار هزینه روی دست تان می گذارد و البته 
یک تیک آبی هم به حســاب تان می دهد. 
ایلان ماسک دیگر مدیرعامل توییتر نیست 
و »لیندا یاکارینو« جای او را گرفته اســت. 
یاکارینــو که رئیس ســابق بخش تبلیغات 
NBCUniversal است، می خواهد ارتباط 
توییتــر با تبلیغ دهنــدگان را بهبود دهد، 
بنابرایــن احتمــالاً باید منتظــر تغییرات 
جدیدی در این شــبکه اجتماعی باشــیم و 
شاید توییتر بلو هم تغییراتی را تجربه کند.


